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Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie po-
wstała z przekształcenia Izby Gospodarczej 
„Energetyka Cieplna” powołanej w 1994 r., 
ma osobowość prawną oraz umocowanie usta-
wowe - jest jedyną organizacją samorządu 
gospodarczego reprezentującą interesy go-
spodarcze zrzeszonych w niej podmiotów do-
starczających ciepło na potrzeby komunalno-
-bytowe. Zrzesza ponad 220 przedsiębiorstw 
funkcjonujących w różnych formach organi-
zacyjno-prawnych prowadzących działalność 
z zakresu wytwarzania, przesyłania, dystrybucji 
i obrotu ciepłem.

Podstawowe cele Izby to m.in.:
 integrowanie środowiska osób fizycznych 

i prawnych związanych z ciepłownictwem;
 reprezentowanie interesów gospodarczych 

zrzeszonych w niej podmiotów wobec organów 
państwowych, samorządowych, społecznych, 
itp.;
 propagowanie nowoczesnej wiedzy technicz-

no-ekonomicznej;
 inicjowanie i współdziałanie w ustalaniu pro-

gramów rozwoju ciepłownictwa;
 kształtowanie warunków rozwoju branży, in-

spirowanie, opracowywanie, dokonywanie ocen 
merytorycznych projektów i nowelizacji obowią-
zujących przepisów prawnych w tym zakresie.

Zgodnie z przyjętą misją „Służymy rozwojowi 
ciepłownictwa w Polsce” Izba realizuje prace 
w zakresie:
 budowania standardów ciepłownictwa;
 reprezentowania członków Izby;
 organizacji systemu informacyjnego;
 prowadzenia działalności edukacyjnej;
 integrowania środowiska;
 udzielania pomocy w rozwiązywaniu proble-

mów przedsiębiorstw.

Praca organiczna IGCP prowadzona jest przez 
4 Regionalne Oddziały, podlegające Zarządo-
wi Izby, Południowo-Wschodni, Południowo-
-Zachodni, Północno-Wschodni, Północno-
-Zachodni. Działalność RO jest prowadzona 
względnie autonomicznie na bazie aktywności 
członków. Regionalne Oddziały organizują 
sympozja, seminaria i spotkania robocze, na 
których omawiane są problemy występujące 
w przedsiębiorstwach. Do udziału w tych spot-
kaniach zapraszani są przedstawiciele parla-
mentu, administracji rządowej i samorządowej, 
przedstawiciele producentów. 
Najwyższą władzą Izby rozstrzygającą o wszyst-
kich sprawach należących do zakresu jej dzia-
łania jest Walne Zgromadzenie pełnomocnych 
przedstawicieli członków. 
Rada Izby jest jej najwyższym organem w okre-
sie miedzy Walnymi Zgromadzeniami wykonują-
cą stały nadzór i kontrolę nad działalnością Izby.
Organem wykonawczym jest Zarząd Izby repre-
zentujący Izbę na zewnątrz.
Zapraszamy na naszą stronę:
www.igcp.org.pl

Szanowni Państwo,

Przedstawiamy naszą ofertę dotyczącą moż-
liwości zamieszczenia przez Państwa Firmę 
ogłoszeń reklamowych oraz artykułów spon-
sorowanych w miesięczniku „Nowoczesne 
Ciepłownictwo” wydawanym przez Izbę Gospo-
darczą Ciepłownictwo Polskie.

CENY REKLAM/OGŁOSZEŃ

cała strona w środku NC: 1400 zł
1/2 strony w środku NC: 1000 zł
1/4 strony w środku NC: 700 zł

W przypadku zamówienia większej ilości 
reklam udzielamy rabatów w wysokości:

od 3 do 5 ogłoszeń – 10%
od 6 do 8 ogłoszeń – 35%
8 i więcej ogłoszeń – 50%

Zachęcamy również do zamieszczania artyku-
łów sponsorowanych, prezentujących osiągnię-
cia Państwa Firmy lub jej produkty. Cena pod-
stawowa artykułu o objętości jednej kolumny 
(strona w formacie A4) wynosi 1000 zł.

Ceny artykułów o większej objętości są do ne-
gocjacji. W przypadku zamówienia cyklu ogło-
szeń istnieje możliwość uzyskania korzystnych 
rabatów.

Do cen doliczany jest podatek VAT w wysokości 
23%.

Partnerom IGCP udzielamy dodatkowych upu-
stów zgodnie z zawartą umową.

Zainteresowanych prosimy o kontakt z redakcją 
„Nowoczesnego Ciepłownictwa”.

Nasz adres:
Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie
02-796 Warszawa, ul. Migdałowa 4 lok. 22
tel.: (22) 644 70 19
fax: (22) 644 70 99
e-mail: nc@igcp.org.pl
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ZPU Kazimierz Jońca
66-300 Międzyrzecz

ul. Przemysłowa 2 

CEGA Sp. z o.o. 
20-325 Lublin

ul. Droga Męczenników Majdanka 90

ISOPLUS Polska Sp. z o.o.
40-599 Katowice

ul. Żeliwna 43

UNISOFT Sp. z o.o.
81-368 Gdynia

ul. Pułaskiego 8

Danfoss Poland Sp. z o.o.
05-825 Grodzisk Mazowiecki 

ul. Chrzanowska 5

Przedsiębiorstwo
Specjalistyczne

ENERGOTERM Sp. z o.o.
87-100 Toruń

ul Płaska 4-10

BROEN S.A.
58-200 Dzierżoniów

ul. Pieszycka 10

INSTAL-FILTER
Przemysłowe Systemy Ochrony 

Powietrza SA
64-000 Kościan
ul. Północna 1A

Biuro Studiów,
Projektów i Realizacji

ENERGOPROJEKT-KATOWICE SA
40-159 Katowice
ul. Jesionowa 15

I4Tech Sp. z o.o.
41-506 Chorzów

ul. 16 Lipca 14

Zakład Elementów Sprężystych
i Lotniczych Sp. z o.o. 

03-829 Warszawa
ul. Podskarbińska 32/34 lok. 44

SABUR Sp. z o.o.
02-785 Warszawa
ul. Puławska 303

SBB ENERGY S.A.
45-324 Opole
ul. Łowicka 1

ENERGOPROJEKT – WARSZAWA SA
00-950 Warszawa

ul. Krucza 6/14

BOŚ EKO PROFIT S.A. 
00-832 Warszawa

ul. Żelazna 32

GETEC Polska Sp. z o.o.
62-700 Turek

ul. Jedwabnicza 4

Lausitz Energie Bergbau AG Vertrieb 
Veredelung Z-MGF-V

Schwarze Pumpe – An der Heide
03130 Spremberg Niemcy/Germany

ICS Industrial Combustion Systems Sp. z o.o.
60-349 Poznań

ul. Ostroroga 17/1

BRUGG Systemy Rurowe Sp. z o.o.
05-860 Płochocin 

ul. Lipowa 5

WEISS Sp. z o.o.
27-400 Ostrowiec Świętokrzyski

ul. Kolejowa 20

Diehl Metering Sp. z o.o.  
43-440 Bażanowice

ul. Cieszyńska 1A

CONTROL TEST Sp. z o.o.  
01-224 Warszawa

ul. Kasprzaka 25

SARK Sp. z o.o.
81-383 Gdynia

ul. Mariacka 2/2
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branżowi członkowie IGCP

ELEKTROTERMEX Sp. z o.o.
07-410 Ostrołęka

ul. Bohaterów Westerplatte 5

GPEC Serwis Sp. z o.o.
80-720 Gdańsk

ul. Połęże/Miałki Szlak 44

Alfa Laval Polska Sp. z o.o.
02-674 Warszawa
ul. Marynarska 15

ECO Logistyka Sp. z o.o.
45-118 Opole

ul. Harcerska 15

Veolia term SA
02-566 Warszawa

ul. Puławska 2

SWL Polska Sp. z o.o
80-244 Gdańsk

ul. Grunwaldzka 82/4/6 

Przedsiębiorstwo 
Innowacyjno-Wdrożeniowe 

MERITUM
87-100 Toruń

ul. Mohna 59/61

ENVIROTECH Sp. z o.o.
60-845 Poznań

ul. Kochanowskiego 7

INFRACORR Sp. z o.o.
80-423 Gdańsk
ul. Chrobrego 8

Metrolog Sp. z o.o.
64-700 Czarnków
ul. Kościuszki 97

PROMAR Sp. z o.o.
85-097 Bydgoszcz

ul. Kościuszki 27

E.ON edis energia Sp. z o.o.
02-954 Warszawa

ul. Królowej Marysieńki 10

HYDROTON Sp. z o.o.
82-300 Elbląg

ul. Grunwaldzka 2

Węglokoks Energia Sp. z o.o.
40-085 Katowice

ul. Mickiewicza 29

ECO Serwis S.A.
45-118 Opole

ul. Harcerska 15

INTECH Sp. z o.o.
61-693 Poznań

ul. Piątkowska 201 A
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Szanowni Państwo, 

Zapraszając do lektury naszego miesięcznika, chcemy zwrócić 
Państwa uwagę, na kilka ważnych dla środowiska, naszym zdaniem, 
spraw.

Od 1 stycznia 2018 roku mikroprzedsiębiorców obowiązywać będzie 
elektroniczna ewidencja VAT – Jednolity Pakiet Kontrolny dla 
potrzeb VAT. Wprowadzenie JPK ma przyczynić się do wzmocnienia 
uczciwej konkurencji oraz ograniczyć liczbę kontroli ze strony 
służb skarbowych. Ministerstwo Finansów przygotowało bezpłatną 
aplikację umożliwiającą utworzenie i wysłanie JPK-VAT.

Minister Rozwoju i  Finansów, działając na podstawie ustawy – 
ordynacja podatkowa – przesłał Dyrektorom Izb Administracji 
Skarbowej pismo, w którym zawarł interpretację dotyczącą kwalifikacji 
na gruncie przepisów ustawy o VAT czynności wykonywanych przez 
członków zarządów spółek działających na podstawie umów cywilno-
pranych. 

Izba otrzymał certyfikat potwierdzający przedłużenie prawa do 
posługiwania się Polskim Godłem Promocyjnym „Teraz Polska”. 
Godło to stało się trwałym narzędziem strategii marketingowej. Znak 
ten będzie nadal pomagał Izbie w umacnianiu pozycji rynkowej oraz 
przyczyni się do dalszego pozytywnego kreowania marki i wizerunku 
Izby.

Jubileusz 25-lecia Spółki oraz 60-lecia ciepłownictwa obchodziło 
Przedsiębiorstwo Energetyki Cieplnej w Stargardzie.

W październiku Izba zorganizowała cykl szkoleń ekonomicznych na 
temat podatków: dochodowego i VAT.

Jak co roku, w  grudniu Izba organizuje cykl spotkań z  członkami 
i  partnerami Izby zrzeszonymi w  poszczególnych Oddziałach 
Regionalnych. W Dziale SEMINARIA podajemy terminy oraz miejsca 
tych spotkań i prosimy o liczny udział w nich.

Zapraszamy do lektury
Zarząd IGCP
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48
48
49
52
52

52

54

56
57

Kalendarium IGCP
Prawo w energetyce
Korespondencja
 W sprawie bezpieczeństwa
i jakości zaopatrzenia w węgiel.
 Interpretacja MRiF dot. jednolitego 
stosowania przepisów prawa podatkowego
przez organy podatkowe.
 Dotyczy obowiązku prowadzenia przez mikro 
przedsiębiorców elektronicznej ewidencji VAT.
Aktualności
Prezentacje
 Godło „Teraz Polska”.
 25-lecie PEC.

Szkolenia, seminaria, konferencje
 Szkolenie Ekonomiczne
w Wiśle 4-6 X 2017 r.
 Szkolenie Ekonomiczne
w Gdyni 11-13 X 2017 r.
Szkolenie Ekonomiczne
w Janowie Lubelskim 18-20 X 2017 r.
 Patronat.
 Seminaria Regionalne.
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Informacje
Zarządu

kalendarium

Szkolenie Ekonomiczne

 W dniach 4-6 października 2017 r. w Hotelu 
Wisła Premium w Wiśle odbyło się Szkolenie 
Ekonomiczne. Więcej w Dziale SEMINARIA.

Wydział Inżynierii Środowiska 
Politechniki Warszawskie ma 100 lat

 W dniu 7 października br. odbyły się uroczy-
stości związane z 100-leciem – obecna nazwa 

– Wydziału Instalacji Budowlanych, Hydrotech-
niki i Inżynierii Środowiska Politechniki War-
szawskiej. Ten wspaniały jubileusz zgromadził 
liczną rzeszę zasłużonych pracowników i ab-
solwentów Wydziału, jak równie znamienitych 
gości. Wśród zaproszonych był wiceprezes 
Bogusław Regulski. Przypomnijmy, że wydział 
ten jest od lat kuźnią kadr dla ciepłownictwa 
w Polsce.

Godło „Teraz Polska”

 10 października 2017 r. na stadionie PGE 
Narodowym w Warszawie odbyła się uroczy-
stość wręczenia certyfikatów potwierdzają-
cych przedłużenie prawa do posługiwania się 
Polskim Godłem Promocyjnym „Teraz Polska”. 
Godło to stało się trwałym narzędziem stra-
tegii marketingowej. Znak ten będzie nadal 
pomagał Izbie w umacnianiu pozycji rynkowej 
oraz przyczyni się do dalszego pozytywnego 
kreowania marki i wizerunku Izby.

Głośno o ciepłownictwie
na Kongresie Nowego Przemysłu

 W dniach 11-12 października br. w Warsza-
wie odbył się kolejny, XIV Kongres Nowego 
Przemysłu, który zgromadził liczną grupę 
ekspertów ze świata polityki i biznesu energe-
tycznego. Wśród wielu zagadnień poruszono 
kształt polityki energetycznej, przyszłość OZE 
i realizowane inwestycje czy też przyszłość 
ciepłownictwa i kogeneracji. W kongresowych 
debatach wiele miejsca poświęcono trendom 
na polskim rynku energii w kontekście ich 
perspektywy do roku 2050. Wiele miejsca 
poświęcono przyszłości ciepłownictwa, które 
swoje miejsce zaznaczyło wyraźnie zarówno 
w sesji inauguracyjnej jak również w specjal-
nym panelu ciepłowniczym, którego uczest-
nikiem i panelistą był wiceprezes Bogusław 
Regulski.

Inauguracja roku akademickiego 
2017/2018 z udziałem IGCP

 Na zaproszenie Dziekana i Rady Wydziału 
Instalacji Budowlanych, Hydrotechniki i Inży-
nierii Środowiska Politechniki Warszawskiej 
w uroczystej inauguracji roku akademickiego 
2017/2017 w dniu 2 października uczestniczył 
Prezes Jacek Szymczak.

Spotkanie w Instytucie IOŚ

 W dniu 2 października br., Zarząd Izby spot-
kał się z kierownictwem Instytutu Ochrony 
Środowiska. Przedmiotem rozmów była możli-
wość nawiązania współpracy w realizacji kam-
panii Stop Smog – kampanii antysmogowej 
w Programie Promocji Ciepła Systemowego. 

PEC Stargard obchodził jubileusz 25-lecia

 W dniu 3 października br. odbyły się uroczy-
stości jubileuszowe 25-lecia PEC Stargard. Ta 
wspaniała okazja zgromadziła liczne grono 
obecnych i byłych pracowników przedsiębior-
stwa oraz bardzo liczne grono przyjaciół, do 
których należą na pewno parlamentarzyści, 
przedstawiciele władz wojewódzkich, powia-
towych i przede wszystkim miejskich. Wśród 
gości zaproszonych był wiceprezes Bogusław 
Regulski, który do grona przyjaciół PEC rów-
nież należy. Szerzej o jubileuszu w Dziale PRE-
ZENTACJE.

Kolejne narzędzie do walki ze smogiem
– taryfa antysmogowa dla prądu

 Inicjatywa sektora energetycznego, jakim 
jest stworzenie specjalnej taryfy antysmogo-
wej dla energii elektrycznej, była przedmio-
tem dedykowanego w tej sprawie semina-
rium, zorganizowanego przez TGPE w dniu 4 
października br. W seminarium uczestniczył 
wiceminister energii Michał Kurtyka. Wśród 
panelistów był wiceprezes Bogusław Regulski, 
który między innymi podkreślił pozycję ciepła 
systemowego w walce ze smogiem. W kon-
kluzjach spotkania wyraźnie podkreślono, że 
oferowanie ogrzewania elektrycznego w spe-
cjalnej taryfie może odbyć się tylko tam, gdzie 
nie ma możliwości dostarczania do obiektów 
ciepła systemowego. 
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Wydarzeniu towarzyszyła gala wręczenia tytu-
łów Nowe Impulsy 2017 – wyróżniających na-
jaktywniejsze firmy i najciekawsze projekty po-
dążające za nowymi trendami w energetyce. 
Wśród laureatów znaleźli się: Ekoenergetyka-

-Polska Sp. z o.o., Enea SA, Fortum, Free Volt, 
Gradis, Impact Clean Power Technology SA, 
PGE Polska Grupa Energetyczna, Siemens, 
Tauron Dystrybucja, Transition Technologies 
oraz Urząd Miasta i Gminy w Niepołomicach.

Przyszłość Programu
Promocji Ciepła Systemowego

 W dniu 11 października br. odbyło się ko-
lejne spotkanie zespołu roboczego, działa-
jącego w ramach Programu Promocji Ciepła 
Systemowego, na którym omawiano kolejne 
działania przygotowywane na najbliższy okres. 
Jednym z tematów było omówienie projektu 
zmian w mechanizmie finansowania Progra-
mu, którego założenia przedstawiono na spot-
kaniu. Szczegółowe informacje w najbliższym 
czasie. W spotkaniu uczestniczył wiceprezes 
Bogusław Regulski.

Panel Ekspertów:
Transformacja ciepłownictwa 2030

 Na fali problemu smogu Forum Energii 
- think tank, który w oparciu o dane i analizy 
tworzy fundamenty czystej, innowacyjnej, 
bezpiecznej i efektywnej energetyki – zorgani-
zował w dniu 12 października Panel Ekspertów, 
którego celem była wymiana doświadczeń 
i pomysłów na temat koncepcji transforma-
cji ciepłownictwa w najbliższej perspektywie 
czasowej do roku 2030. Uczestnikiem dysku-
sji był wiceprezes Bogusław Regulski.

Kolejna inicjatywa antysmogowa

 Polski Komitet Energii Elektrycznej zwrócił 
się do IGCP, PTEZ i TGPE z propozycją współ-
pracy przy przygotowaniu akcji medialnej na 
temat wpływu energetyki na tzw. zjawisko 
smogu. Inicjatywę podjęto między innymi 
z powodu braku wystarczającej wiedzy na ten 
temat wśród mediów. Na spotkaniu omówio-
ne zostały formy współpracy i rodzaj przekazu, 
jaki powinien być przygotowany w takiej akcji. 
W spotkaniu, które miało miejsce w dniu 13 
października br., uczestniczył wiceprezes Bo-
gusław Regulski.

kalendarium

Obradował Zespół Roboczy Projektu CHP

 W dniu 13 października br. odbyło się kolej-
ne posiedzenie Zespołu Roboczego wspólne-
go projektu czterech organizacji dotyczącego 
nowego mechanizmu wsparcia dla kogenera-
cji. Przedmiotem spotkania było omówienie 
zawartości raportu końcowego wykonawcy, 
podsumowującego I etap prac przygotowaw-
czych. Z ramienia Izby w naradzie uczestniczył 
wiceprezes Bogusław Regulski.

Szkolenie Ekonomiczne

 W dniach 11-13 października 2017 r. w Ho-
telu Nadmorski w Gdyni odbyło się Szkolenie 
Ekonomiczne. Więcej w Dziale SEMINARIA. 

Spotkanie w ME w sprawie wsparcia dla 
kogeneracji

 W dniu 17. października br., w siedzibie Mini-
sterstwa Energii w Warszawie odbyło się spot-
kanie z przedstawicielami Departamentu Energii 
Odnawialnej tego resortu. Przedmiotem spotka-
nia było omówienie, przygotowanych wspólnie 
przez cztery organizacje branżowe i przekaza-
nych do ME, materiałów merytorycznych doty-
czących propozycji mechanizmów wsparcia dla 
kogeneracji po roku 2018. W spotkaniu wziął 
udział wiceprezes Bogusław Regulski.

Forum Czystej Energii Poznań 2017

 W dniach 17-18 października br., w trakcie 
odbywających się w Poznaniu Targów POL-

-ECO SYSTEM odbyło się XVII Forum Czystej 
Energii. W sesji merytorycznej, dotyczącej 
walki z niską emisją, wziął udział wiceprezes 
Bogusław Regulski, który przedstawił prezen-
tację na temat pozycji ciepłownictwa systemo-
wego w walce ze smogiem.

Szkolenie Ekonomiczne 

 W dniach 18-20 października 2017 r. w Hotelu 
DUO w Janowie Lubelskim odbyło się Szkole-
nie Ekonomiczne. Więcej w Dziale SEMINARIA.
 
Pismo do ME w sprawie węgla 

 Jak Państwu wiadomo, sprawa bezpieczeń-
stwa i jakości zaopatrzenia w węgiel była i jest 
cały czas jednym z najważniejszych elemen-
tów codziennej pracy Izby. Sytuacja na linii 
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IGCP a PGG jest Państwu doskonale znana. 
Ostatnio, w ramach zbierania informacji dla 
ME na temat stanu przygotowania do zimy 
nasze wcześniejsze obserwacje dotyczące 
zaopatrzenia w węgiel w perspektywie zbli-
żającej się zimy potwierdziły się, co zostało 
przekazane w stosownej korespondencji. 
Jednocześnie, wychodząc naprzeciw inicjaty-
wy grupy członków Izby, Zarząd Izby pomógł 
przekazać na ręce Ministra Energii postulaty 
środowiska ciepłowniczego w tej sprawie. Li-
czymy na otwarcie działań w tym obszarze. 

Spotkanie w ME na temat ciepłownictwa 
systemowego

 W dniu 23 października Zarząd Izby odbył 
spotkanie w Ministerstwie Energii z przed-
stawicielami Departamentu Energii Odna-
wialnej. Było ona efektem wcześniejszego 
przekazania do resortu opracowania wykona-
nego przez IGCP „Ciepłownictwo Systemowe 

– zagadnienia wpływające na funkcjonowanie 
i rozwój sektora w Polsce”. Uzgodniono, że 
przedmiotowy materiał będzie wykorzystywa-
ny w pracach resortu nad polityką energetycz-
ną państwa, która w dzisiejszych warunkach 
prawnych będzie spójna z tzw. zintegrowanym 
krajowym planem w zakresie energii i klimatu 
(co wynika z projektu rozporządzenia dot. za-
rządzania unią energetyczną – jednego z do-
kumentów tzw. Pakietu Zimowego). Uzgodnio-
no również, że ME powoła specjalny zespół do 
tych prac a IGCP weźmie w nich udział.

Nowe Targi dla branży komunalne

 W dniu 24 października Zarząd Izby spotkał 
się z menedżerami Międzynarodowego Cen-
trum Targowo-Kongresowego PTAK WARSAW 
EXPO. Przedstawiciele Targów zaprosili IGCP 
do współpracy nad przygotowywanymi we 
wrześniu przyszłego roku Targami Komunalny-
mi. Z uwagi na zakres tematyczny planowane-
go przedsięwzięcia (w wielu obszarach wpisu-
jący się w działalność naszych przedsiębiorstw 
oraz partnerów współpracujących z sektorem) 
Zarząd Izby podjął decyzję o współpracy me-
rytorycznej przy organizacji przedmiotowych 
targów.

Pieniądze EIB dla ciepłownictwa

 W dniu 25 października w siedzibie Izby od-
było się spotkanie Prezesa IGCP z szefem biu-
ra European Investment Bank w Warszawie. 
Przedmiotem spotkania była zadeklarowana 
przez bank chęć współpracy z sektorem po-
przez przygotowanie dedykowanych produk-
tów finansowych wspomagających inwestycje 
w sektorze. Po przedstawieniu sytuacji i po-
tencjalnych oczekiwań sektora przedstawiciel 

kalendarium

banku zaproponował przygotowanie propozy-
cji współpracy z naszymi przedsiębiorstwami.

Obradowały Zespoły parlamentarne

 W dniu 25 października odbyło się wspól-
ne posiedzenie Parlamentarnego Zespołu 
ds. Pakietu Zimowego oraz Zespołu Ener-
gii Odnawialnej. Tematem posiedzenia były 
koszty wypełnienia warunków OZE w bilansie 
energetycznym Polski do 2020 roku oraz per-
spektywa do 2030 roku. Podczas spotkania 
przeanalizowano m.in. konsekwencje prawno-

-finansowe dla Polski ewentualnego niewywią-
zania się z celów unijnych oraz aktualny i moż-
liwy do zrealizowania cel krajowy w zakresie 
OZE. W posiedzeniu wziął udział Prezes IGCP.

Jubileusz IGEiOŚ

 W dniu 26 października w Warszawie odby-
ła się uroczystość 25-lecia Izby Gospodarczej 
Energetyki i Ochrony Środowiska. W uroczy-
stości wziął udział Sekretarz Stanu Grzegorz 
Tobiszowski oraz liczne grono przedstawicieli 
sektora energetycznego. Izbę w jubileuszu re-
prezentował Zarząd IGCP. 

Dyskusja na temat przyszłości małych 
systemów ciepłowniczych

 W dniu 27 października br., w siedzibie Forum 
Energii odbyła się dyskusja na temat przyszło-
ści ciepłownictwa systemowego o małej skali. 
Bazą do rozmowy był Raport na ten temat przy-
gotowany przez Forum Energii, opublikowany 
w mediach energetycznych w ostatnim czasie. 
W dyskusji z udziałem autorów Raportu wziął 
udział wiceprezes Bogusław Regulski.

Rada Programowa Targów Komunalnych

 W dniu 27 października Międzynarodowe-
go Centrum Targowo-Kongresowego PTAK 
WARSAW EXPO odbyło się pierwsze spotka-
nie Rady na temat przyszłorocznych targów. 
Zgodnie z ustaleniami poczynionymi w spot-
kaniu na początku bieżącego tygodnia wziął 
udział Prezes IGCP.

Obowiązki VAT

 Przekazujemy Państwu list od Podsekreta-
rza Stanu w Ministerstwie Finansów, Pawła 
Cybulskiego, kierowany do wszystkich przed-
siębiorców zrzeszonych w naszej organizacji. 
Dotyczy on wprowadzenia, od stycznia 2018 
roku, obowiązku prowadzenia przez mikro 
przedsiębiorców elektronicznej ewidencji 
VAT. Celem Ministerstwa jest, aby informacja 
o JPK_VAT dotarła do każdego mikro przed-
siębiorcy w Polsce. 
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Dziennik Ustaw z dnia 6 października 2017 r.:

 poz. 1857 – Obwieszczenie Marszałka Sej-
mu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 15 wrześ-
nia 2017 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego 
tekstu ustawy o kontroli niektórych inwestycji.

Dziennik Ustaw z dnia 10 października 2017 r.: 

 poz. 1880 – Obwieszczenie Ministra Roz-
woju i Finansów z dnia 27 września 2017 r. 
w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu roz-
porządzenia Prezesa Rady Ministrów w spra-
wie kwot wartości zamówień oraz konkursów, 
od których jest uzależniony obowiązek prze-
kazywania ogłoszeń Urzędowi Publikacji Unii 
Europejskiej.

Dziennik Ustaw z dnia 10 października 2017 r.: 

 poz. 1888 – Ustawa z dnia 15 września 
2017 r. o zmianie ustawy – Prawo ochrony śro-
dowiska.

Dziennik Ustaw z dnia 12 października 2017 r.: 

 poz. 1903 – Obwieszczenie Prezesa Rady 
Ministrów z dnia 28 września 2017 r. w sprawie 
ogłoszenia jednolitego tekstu rozporządzenia 
Rady Ministrów w sprawie ustanowienia od-
znaki honorowej „Za zasługi dla Energetyki”, 
ustalenia jej wzoru oraz zasad i trybu nadawa-
nia i noszenia.

Dziennik Ustaw z dnia 13 października 2017 r.: 

 poz. 1912 – Rozporządzenie Ministra Ener-
gii z dnia 5 października 2017 r. w sprawie 
szczegółowego zakresu i sposobu sporządza-
nia audytu efektywności energetycznej oraz 
metod obliczania oszczędności energii.

Dziennik Ustaw z dnia 18 października 2017 r.: 

 poz. 1929 -Rozporządzenie Rady Ministrów 
z dnia 17 października 2017 r. w sprawie usta-
nowienia Pełnomocnika Rządu do spraw Ma-
łych i Średnich Przedsiębiorstw.

Dziennik Ustaw z dnia 20 października 2017 r.: 

 poz. 1951 – Obwieszczenie Marszałka Sej-
mu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 28 wrześ-
nia 2017 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego 
tekstu ustawy o substancjach zubożających 

Ukazały się
przepisy

Dziennik Ustaw z dnia 3 października 2017 r.:

 poz. 1829 – Obwieszczenie Ministra Roz-
woju i Finansów z dnia 8 września 2017 r. 
w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu roz-
porządzenia Ministra Rozwoju Regionalnego 
w sprawie udzielania przez Polską Agencję 
Rozwoju Przedsiębiorczości pomocy finanso-
wej w ramach Programu Operacyjnego Roz-
wój Polski Wschodniej 2007-2013.

Dziennik Ustaw z dnia 3 października 2017 r.:

 poz. 1830 – Obwieszczenie Marszałka Sej-
mu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 15 wrześ-
nia 2017 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego 
tekstu ustawy o informowaniu o cenach towa-
rów i usług.

Dziennik Ustaw z dnia 3 października 2017 r.:

 poz. 1834 – Obwieszczenie Marszałka Sej-
mu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 15 września 
2017 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 
ustawy o partnerstwie publiczno-prywatnym.

Dziennik Ustaw z dnia 5 października 2017 r.:

 poz. 1846 – Obwieszczenie Marszałka Sej-
mu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 15 wrześ-
nia 2017 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego 
tekstu ustawy o rezerwach strategicznych.

Dziennik Ustaw z dnia 5 października 2017 r.:

 poz. 1848 – Rozporządzenie Ministra Ener-
gii z dnia 22 września 2017 r. w sprawie przy-
znawania nagrody rocznej osobom kierują-
cym niektórymi podmiotami prawnymi.

Dziennik Ustaw z dnia 5 października 2017 r.:

 poz. 1849 – Obwieszczenie Marszałka Sej-
mu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 15 wrześ-
nia 2017 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego 
tekstu ustawy o odpadach wydobywczych.

Dziennik Ustaw z dnia 6 października 2017 r.:

 poz. 1854 – Obwieszczenie Ministra Ro-
dziny, Pracy i Polityki Społecznej z dnia 15 
września 2017 r. w sprawie ogłoszenia jedno-
litego tekstu rozporządzenia Ministra Pracy 
i Polityki Społecznej w sprawie przyznawania 
świadczeń na rzecz ochrony miejsc pracy.
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warstwę ozonową oraz o niektórych fluorowa-
nych gazach cieplarnianych.

Dziennik Ustaw z dnia 25 października 2017 r.: 

 poz. 1988 - Rozporządzenie Ministra Ener-
gii z dnia 22 września 2017 r. w sprawie szcze-
gółowych zasad kształtowania i kalkulacji taryf 
oraz rozliczeń z tytułu zaopatrzenia w ciepło.

Dziennik Ustaw z dnia 27 października 2017 r.: 

 poz. 1999 - Ustawa z dnia 15 września 2017 r. 
o zmianie ustawy – Prawo ochrony środowiska 
oraz niektórych innych ustaw.

Dziennik Ustaw z dnia 31 października 2017 r.: 

 poz. 2019 – Obwieszczenie Prezesa Rady 
Ministrów z dnia 9 października 2017 r. w spra-
wie ogłoszenia jednolitego tekstu rozporzą-
dzenia Prezesa Rady Ministrów w sprawie 
określenia wzorów formularzy oświadczeń 
majątkowych radnego powiatu, członka za-
rządu powiatu, sekretarza powiatu, skarbnika 
powiatu, kierownika jednostki organizacyjnej 
powiatu, osoby zarządzającej i członka orga-
nu zarządzającego powiatową osobą prawną 
oraz osoby wydającej decyzje administracyj-
ne w imieniu starosty.

Dziennik Ustaw z dnia 31 października 2017 r.: 

 poz. 2020 – Obwieszczenie Prezesa Rady 
Ministrów z dnia 9 października 2017 r. w spra-
wie ogłoszenia jednolitego tekstu rozporzą-
dzenia Prezesa Rady Ministrów w sprawie 
określenia wzorów formularzy oświadczeń 
majątkowych radnego gminy, wójta, zastępcy 
wójta, sekretarza gminy, skarbnika gminy, kie-
rownika jednostki organizacyjnej gminy, osoby 
zarządzającej i członka organu zarządzającego 
gminną osobą prawną oraz osoby wydającej 
decyzje administracyjne w imieniu wójta.

Dziennik Ustaw z dnia 31 października 2017 r.: 

 poz. 2022 – Obwieszczenie Marszałka Sejmu 
Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 13 paździer-
nika 2017 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego 
tekstu ustawy o poręczeniach i gwarancjach 
udzielanych przez Skarb Państwa oraz niektó-
re osoby prawne.

Dzienni Ustaw z dnia 31 października 2017 r.:

 poz. 2027 – Rozporządzenie Ministra 
Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej z dnia 
24 października 2017 r. w sprawie wniosków 
o wypłatę zaliczki z Funduszu Gwarantowa-
nych Świadczeń Pracowniczych.

prawo w energetyce

Podatek VAT od kontraktów 
o zarządzanie
– stanowisko MF
 Praktycznie równolegle z naszym wystą-

pieniem do MF w sprawie podatku VAT od 
kontraktów menadżerskich pojawiło się sta-
nowisko Ministra Finansów w tej sprawie. 
Stanowisko MF zamieszczamy w Dziale KO-
RESPONDENCJA. Natomiast ważny alert 
prawny w tej sprawie przygotowany przez 
firmę doradczą DORADCA Zespół Doradców 
Finansowo Księgowych Sp. z o.o. w Lublinie 
zamieściliśmy na naszej stronie internetowej 
w Dziale BIBLIOTEKA w zakładce Informacje 
i opinie prawne. 

Wymiana filtrów a CIT

 Spółka kapitałowa, mająca siedzibę w Pol-
sce, w latach 2015-2017 realizowała inwe-
stycję polegającą na modernizacji instalacji 
odpylania. Modernizacja obejmowała m.in. 
wymianę filtrów, czego konsekwencją była 
mniejsza ilość odprowadzanych do atmosfery 
zanieczyszczeń, a tym samym obniżenie opłat 
za korzystanie ze środowiska. Po wykonaniu 
określonych prac Spółka uiściła należne wy-
nagrodzenie na rzecz wykonawcy. Okazało 
się jednak, że zainstalowane filtry na instalacji 
odpylania nie posiadają odpowiednich para-
metrów, przez co do atmosfery przedostaje się 
zbyt wiele zanieczyszczeń. Spółka wzywała 
kilkukrotnie wykonawcę do usunięcia wad wy-
konanych robót. Po bezskutecznych wezwa-
niach zaangażowała inny podmiot, który zain-
stalował prawidłowe filtry. Spółka wypłaciła na 
rzecz tego podmiotu należne wynagrodzenie. 
Jednocześnie Spółka zażądała od pierwotne-
go wykonawcy robót zapłaty kary umownej. 
W związku z odmową zapłaty kary umownej, 
sprawa została skierowana na drogę sądową. 

Filtry zamontowane przez pierwotnego wyko-
nawcę po zdemontowaniu zostały przekazane 
na magazyn a następnie sprzedane jako złom. 
W związku z przedstawionym stanem faktycz-
nym, skierowano następujące pytanie: 

W jaki sposób Spółka powinna ustalić wartość 
o którą zwiększy wartość początkową środ-
ków trwałych?

Informacją prawną dotyczącą tego zagadnie-
nia przygotowaną przez firmę DORADCA Ze-
spół doradców Finansowo Księgowych Sp. 
z o.o. w Lublinie zamieściliśmy na naszej stro-
nie internetowej w Dziale BIBLIOTEKA w za-
kładce Informacje i opinie prawne.
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Obrady Parlamentarnego 
Zespołu ds. Energetycznego 
Pakietu Zimowego
 Dnia 10 października br. odbyło się drugie 

posiedzenie Parlamentarnego Zespołu ds. 
Energetycznego Pakietu Zimowego. Tematem 
posiedzenia były Koszty wypełnienia warun-
ków udziału OZE w bilansie energetycznym 
Polski do 2020 r. oraz perspektywa do roku 
2030. 
W posiedzeniu wzięlirównieżudział: specjaliści 
z Ministerstwa Energii oraz przedstawiciele: 
Centrum Rozwoju Energetyki oraz Towarzy-
stwa Gospodarczego Polskie Elektrownie.

W prezentacji Centrum Rozwoju Energetyki 
zwrócono uwagę na następujące tematy: 
• Trend światowy w energetyce jest aktualnie 

wyznaczany przez hasła takie jak: maga-
zyny energii, niskoemisyjna gospodarka, 
efektywność energetyczna oraz niezależ-
ność energetyczna;

• Sposoby osiągnięcia europejskiego celu 
energetycznego przez poszczególne kraje 
członkowskie nie mogą być narzucane od-
górnie;

• W Polsce występuje trend rosnącej kon-
sumpcji energii;

• Cel 20% udziału energii z OZE w polskim 
miksie energetycznym jest możliwy do 
osiągnięcia;

• Wzrost efektywności oraz konkurencyjno-
ści źródeł jest powodem coraz częstszego 
poruszania tematu energetyki odnawialnej 
na forum międzynarodowym;

• Istotny wpływ na koszt energii będzie mia-
ło bezpośrednie źródło pochodzenia takiej 
energii;

• Pasywność źródła ma decydujący wpływ 
na koszty wytwarzania energii;

• Istotny wpływ na decyzję inwestycyjną 
w zakresie realizacji projektów energetycz-
nych ma możliwość finansowania przedsię-
wzięcia;

• Dobór źródła OZE powinien być uwarunko-
wany lokalnie;

• Fotowoltaika może być w przyszłości istot-
ną częścią polskiego miksu energetyczne-
go;

• W Polsce w perspektywie najbliższych lat 
nastąpi stopniowe odejście od energetyki 
węglowej;

• Należy wziąć pod uwagę koszty niezreali-
zowania założeń, które zostały wcześniej 
przyjęte w planach europejskich;

• Polska jest państwem z największym po-
tencjałem w zakresie energetyki wiatrowej.

Poseł przewodniczący Zbigniew Czerwiński 
(PO) poinformował, że ze względu na ogra-

niczenia czasowe spowodowane posiedze-
niem Sejmu, kontynuacja posiedzenia nastąpi 
w najbliższym czasie. 

Posiedzenie było kontynuowane w dniu 25 
października 2017 r. jako wspólne posiedzenie 
Parlamentarnego Zespołu ds. Energetyczne-
go Pakietu Zimowego oraz Parlamentarnego 
Zespołu ds. Energii Odnawialnej.Posiedzenie 
było kontynuacją posiedzenia Parlamentarne-
go Zespołu ds. Energetycznego Pakietu Zimo-
wego z dnia 10 października, którego tematem 
były koszty wypełnienia warunków udziału OZE 
w bilansie energetycznym Polski do 2020 r. 
oraz perspektywa do 2050.
Zapis przebiegu posiedzenia został udostęp-
niony w zakładce Parlamentarnego Zespołu 
ds. Energetycznego Pakietu Zimowego na 
stronie internetowej Sejmu.
W posiedzeniu udział dodatkowo uczestniczyli: 
Andrzej Piotrowski – podsekretarz stanu w Mi-
nisterstwie Energii oraz przedstawiciel Towa-
rzystwa Gospodarczego Polskie Elektrownie.

Prezentacja mecenasa Zbigniewa Drzewie-
ckiego „Międzynarodowe ryzyka prawne dla 
RP na tle aktualnej regulacji prawnej dotyczą-
cej sektora OZE”: 
• Ustawa odległościowa posiada elementy, 

które wiążą się ze znacznymi problemami 
dla inwestorów: 
• definicja elektrowni wiatrakowej – kon-

sekwencją definicji jest opodatkowanie, 
które zwiększyło się 3-4 krotnie w sto-
sunku do stanu sprzed ustawy; 

• lokalizacja elektrowni wiatrakowej – dzię-
ki posługiwaniu się miejscowym planem 
zagospodarowania przestrzeni w wybo-
rze lokalizacji inwestycji, brak jest moż-
liwości realizacji inwestycji na podstawie 
tzw. pozwolenia „WZ”; 

• kryterium odległościowe – konsekwen-
cją zasady „10H” jest znaczne ogra-
niczanie wyboru miejsca inwestycji – 
w ocenie mecenasa jest to wyłączenie 
możliwości realizacji nowych inwestycji; 

• W przypadku innych działów energetyki 
kryterium odległościowe nie jest brane pod 
uwagę; 

• Polska posiada najbardziej restrykcyjne 
kryterium odległościowe dotyczące elek-
trowni wiatrowych na świecie; 

• Hałas jest jedynym czynnikiem uwzględ-
nianym w kryterium odległościowym odno-
szącym się do elektrowni wiatrowych w in-
nych państwach na świecie; 

• Po wprowadzeniu poselskiej nowelizacji 
ustawy o OZE jedynym systemem wparcia 
dla OZE w Polsce jest system aukcyjny; 

• Unia w dyrektywie narzuciła na Polskę obo-
wiązek wykazania 15% energii z OZE do 
2020 roku; 
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• W ostatnich dwóch latach można zaobser-
wować znaczne zmiany, również regulacyj-
ne, które zahamowały rozwój sektora OZE; 

Poseł PO zapytał, czy sytuacja inwestorów 
sektora energetyki wiatrowej, po wprowadze-
niu poselskiej nowelizacji ustawy o OZE uległa 
w ocenie mecenasa drastycznej zmianie? 

Pan Zbigniew Drzewiecki odpowiedział, że 
w jego ocenie sytuacja uległa pogorszeniu. 

Przedstawiciel Towarzystwa Gospodarczego 
Polskie Elektrownie powiedział, że umowy 
długoterminowe zawierane przez inwestorów 
OZE z energetycznymi spółkami Skarbu Pań-
stwa powinny być nazwane kontraktami dłu-
goletnimi. 

Pan PO zwrócił uwagę, że podawane są błęd-
ne informacje. Z jednej strony podawane są 
informacje, że Polska już spełniła wymagania 
dotyczące poziomu OZE stawiane przez Unię, 
a z drugiej, że nie zdoła osiągnąć wymagane-
go poziomu. 

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Energii 
zwrócił uwagę, że do ustawy o OZE, która ak-
tualnie jest w trakcie konsultacji publicznych, 
zostały złożone irracjonalne poprawki odnoś-
nie poziomów cenowych.

Charakterystyka 
energetyczna budynków 
była tematem obrad 
Sejmowej Komisji ds. Unii 
Europejskiej

 Dnia 10 października br. odbyło się posie-
dzenie Komisji ds. Unii Europejskiej, podczas 
którego rozpatrzono wniosek w sprawie dy-
rektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 
w sprawie charakterystyki energetycznej bu-
dynków. W posiedzeniu uczestniczył Michał 
Kurtyka – podsekretarz stanu w Ministerstwie 
Energii.

Przewodnicząca Komisji Izabela Kloc (PiS) 
poinformowała uczestników posiedzenia 
o dołączeniu do porządku obrad, jako punktu 
pierwszego, informacji ze strony Ministerstwa 
Energii na temat prac związanych z wdroże-
niem dyrektyw, których termin transpozycji 
już upłynął lub upływa w ciągu najbliższych 
trzech miesięcy.

Michał Kurtyka poinformował o pracach w Mi-
nisterstwie nad dwoma dyrektywami: dyrekty-
wą w sprawie rozwoju infrastruktury paliw al-
ternatywnych oraz dyrektywą odnoszącą się 
do jakości benzyny i olejów napędowych oraz 
promocji stosowania energii ze źródeł odna-
wialnych. Ministerstwo przyjęło „Plan rozwoju 
elektromobilności w Polsce”, które spotkało 
się z bardzo dużym zainteresowaniem. Po-
nadto zaznaczył, że resort planuje w najbliż-
szych dniach przekazać projekt wdrażający 
dyrektywę do Ministerstwa Spraw Zagranicz-
nych, w celu dalszego rozpatrzenia.

W trakcie rozpatrywania wniosku w sprawie 
dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 
w sprawie charakterystyki energetycznej bu-
dynków Komisja podzieliła stanowisko rządu 
wygłoszone w tej sprawie podczas prac nad 
wnioskiem w podkomisji ds. polityki energe-
tycznej Unii Europejskiej.
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Perspektyw rozwoju 
energetyki wiatrowej 
były rozpatrywane 
w trakcie posiedzenia 
Parlamentarnego Zespołu 
Górnictwa i Energii
 Dnia 11 października br. odbyło się posie-

dzenie Parlamentarnego Zespołu Górnictwa 
i Energii, którego tematem były Perspektywy 
rozwoju energetyki wiatrowej, uwarunkowania 
prawne. Posiedzenie było kontynuacją posie-
dzenia, które odbyło się dnia 27 września br. 
W posiedzeniu Zespołu uczestniczyli ponadto: 
Katarzyna Szwed-Lipińska – dyrektor Departa-
mentu Źródeł Odnawialnych w Urzędzie Regu-
lacji Energetyki;Andrzej Kaźmierski – dyrektor 
Departamentu Energii Odnawialnej w Mini-
sterstwie Energii; wiceprezes Stowarzyszenia 
Energii Odnawialnej; wiceprezes Polskiej Izby 
Gospodarczej Energetyki Odnawialnej i Roz-
proszonej; wiceprezes Stowarzyszenie Ludzi 
Nieobojętnych „Lobelia”; przedstawiciel Ener-
getyki Rozproszonej; przedstawiciel Stowa-
rzyszenia Małej Energetyki Wiatrowej; prezes 
Polskiej Izby Małej Energetyki Odnawialnej;

Prezentacja Stowarzyszenia Energii Odnawial-
nej:
• Energetyka rozproszona jest istotnym ele-

mentem tworzenia bezpieczeństwa ener-
getycznego Polski;

• W 2016 roku zainstalowano prawie 55 GW 
w energetyce wiatrowej na świecie;

• 86% inwestycji energetycznych w Europie 
dotyczyło inwestycji w OZE;

• Największym rynkiem rozwoju energetyki 
wiatrowej są Chiny i USA;

• Obecny poziom rozwoju powoduje, że 
energetyka wiatrowa staje się prawie prze-
widywalna;

Prezentacja PIGEOiR:
• Biogazownie na poziomie klastra gminne-

go mogą stanowić wsparcie dla niestabilnej 
energetyki wiatrowej;

• W przypadku zastosowania klastrów ener-
gii rolą dużych producentów energii będzie 
bilansowanie systemu i stabilne dostarcza-
nie energii do dużych odbiorców;

• System zielonych certyfikatów, jako instru-
ment mający służyć pobudzeniu rozwoju 
energetyki wiatrowej w Polsce;

• Gwałtowny rozwój energetyki wiatrowej 
w Polsce nastąpił w latach 2009-2011;

• W latach 2015-2016 wystąpił spadek cen 
zielonych certyfikatów;

• Bieżąca sytuacja regulacyjna, po wpro-
wadzeniu ostatniej poselskiej nowelizacji 

ustawy o OZE, spowodowała pogorszenie 
sytuacji inwestorów energetyki wiatrowej 
i załamanie rynku zielonych certyfikatów;

Stanowisko Ministerstwa Energii:
• System zielonych certyfikatów został źle 

skonstruowany;
• Obywatele dopłacają do OZE;
• W systemie zielonych certyfikatów brak jest 

mechanizmów samoregulacji;
• Systemy certyfikatów faworyzują jedną 

technologię i nie dają możliwości tworzenia 
miksów energetycznych;

• Aukcje zielonych certyfikatów, które odbę-
dą się w 2020 roku spowodują spadek nad-
podaży certyfikatów na rynku i naprawę 
rynku;

• W 2021 roku krzywa popytu i podaży uleg-
nie zrównaniu;

Stanowisko Urzędu Regulacji Energetyki:
• Prezes URE nie uwzględnia w taryfach war-

tości obrotów poza sesyjnych;
• Rynek OZE nie jest konkurencyjny;
• Rynek OZE powinien być w znacznym stop-

niu sterowany;
• System zielonych certyfikatów wymaga re-

gulacji i kontroli;
• Poziom dopłat obywateli do OZE jest zależ-

ny od rządzących;

Stanowisko Stowarzyszenia Lobelia:
• Turbiny wiatrowe znacznie i nieodwracalnie 

degradują środowisko;
• Turbiny wiatrowe zakłócają pierwotne śro-

dowisko i ekosystemy;
• Zużycie energii związane z produkcją turbin 

wiatrowych w ciągu 20 lat jest równe energii 
wyprodukowanej przez te turbiny w ciągu 
20 lat;

• Prąd uzyskiwany z turbiny wiatrowej cha-
rakteryzuje się niestabilnością i znacznymi 
zmianami napięcia;

• Turbiny wiatrowe emitują szkodliwe dla 
człowieka infradźwięki;

W trakcie dyskusji przedstawiciel Energetyki 
Rozproszonej wyraził poparcie dla stanowi-
ska Ministerstwa Energii. Poinformował rów-
nież, że „pewna grupa ludzi” doprowadziła 
do podpisania niekorzystnych dla państwa 
umów długoterminowych przez inwestorów 
OZE i koncerny energetyczne. Spowodowało 
to niekorzystne zmiany na rynku OZE. Pan Ja-
nusz Witczyk zaznaczył, że sytuacja stworzo-
na przez zmiany na rynku OZE powinna zba-
dać komisja śledcza powołana w tym zakresie 
w specjalnym trybie.

Prezes Polskiej Izby Małej Energetyki Odna-
wialnej powiedział, że propozycje złożone 
przez Izbę, którą reprezentuje, zostały pozy-
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tywnie odebrane przez Ministerstwo. Ponadto 
poprosił Pana Andrzeja Kaźmierskiego o cza-
sowe zablokowanie możliwości uiszczania 
opłaty zastępczej. Spowoduje to znacznie 
szybszą poprawę na rynku zielonych certyfi-
katów.

Przewodniczący Ireneusz Zyska (WiS) pod-
sumowując posiedzenie poinformował, że 
w kwestii rozwoju energetyki wiatrowej ko-
nieczny jest merytoryczny dialog pomię-
dzy stroną społeczną, a stroną rządzącą 
z uwzględnieniem postulatów strony branżo-
wej.

prawo w energetyce

Obrady Parlamentarnego 
Zespołu na rzecz Wspierania 
Przedsiębiorczości 
i Patriotyzmu 
Ekonomicznego
 Dnia 12 października br. odbyło się posie-

dzenie Parlamentarnego Zespołu na rzecz 
Wspierania Przedsiębiorczości i Patriotyzmu 
Ekonomicznego. Tematem posiedzenia była 
Polska alternatywa w ciepłownictwie. Koge-
neracja 2018-2050. W posiedzeniu Zespołu 
uczestniczyli ponadto: Mariusz Meler – spe-
cjalista z Departamentu Energii Odnawialnej 
Ministerstwa Energii, Hubert Niewiadomski 
– dyrektor Departamentu Innowacji w Mini-
sterstwie Rozwoju, prezes Polskiego Stowa-
rzyszenie Przedsiębiorców, prezes Instytutu 
Jagiellońskiego oraz prezes firmy Install Filter 
SA.

Przedstawiciel Instytutu Jagiellońskiego 
w swojej prezentacji przedstawił:
• Dekarbonizacja - myśl przewodnia w Unii 

Europejskiej;
• Rząd Polski ma istotne zastrzeżenia wobec 

pakietu zimowego;
• Polska jest uboga w technologie ciepłow-

nicze;
• Niska emisja jest główną przyczyną smogu;
• Nowe konkluzje BAT nakładają na Polskę 

koszty około kilkunastu miliardów złotych 
w perspektywie najbliższych 4 lat;

• Rynek mocy wyznacza perspektywę dla 
energetyki do roku 2030;

• W ramach rynku mocy istniejące jednostki 
ciepłownicze będą mogły otrzymać wspar-
cie do 2025 roku;

• W najbliższym czasie w Unii Europejskiej 
jest przygotowywana reforma systemu 
ETS-u, która ograniczy bezpłatne upraw-
nienia do emisji;

• W Polsce nie będzie planu podobnego do 
niemieckiego „Energiewende”;

• Istotnym elementem polskiego miksu ener-
getycznego w najbliższych latach będzie 
gaz;

• Rząd przewiduje dwa modele dostosowa-
nia ciepłownictwa do unijnych norm:
1. Modernizacja istniejących jednostek;
2. Wyłączanie części jednostek bazujących 

na węglu i budowanie nowych w oparciu 
o inny rodzaj surowca energetycznego;

Install Filter SA w swojej prezentacji zwrócił 
uwagę, że:
• Modernizacja kotłów ciepłowniczych jest 

istotą transformacji w ciepłownictwie;
• Polska posiada technologie, które mogłyby 

zmodernizować sektor ciepłowniczy, aby 
spełniał rygory emisyjne narzucane przez 
Unię;

• Polskie technologie modernizacyjne popra-
wią efektywność energetyczną;

• Polskie technologie doprowadzą emisję ze 
spalania węgla do poziomu emisji przy spa-
laniu biomasy;

• Izby zrzeszające ciepłowników w Polsce 
borykają się ze znacznymi problemami wy-
nikającymi z regulacji krajowych.

W trakcie dyskusji przedstawiciel Polskiego 
Stowarzyszenia Przedsiębiorców stwierdził, 
że Unia Europejska nie proponuje Polsce 
modernizacji posiadanej technologii ciepłow-
niczej. Idea dekarbonizacji w Unii to koniecz-
ność całkowitego odejścia Polski od wykorzy-
stywania węgla.

Poseł Jan Klawiter (niezrzeszony) powiedział, 
że Ministerstwo jest poinformowane o możli-
wości zastosowania kogeneracji w ciepłowni-
ctwie. Poinformował, że osobiście zorganizo-
wał kilka spotkań pomiędzy przedstawicielami 
ciepłowników oraz Ministerstwem Energii. Po-
seł zaznaczył, że na poziomie Unii Europej-
skiej może się nie udać uzyskać poparcia dla 
wykorzystania węgla w Polsce. Powiedział, że 
problemem polskiej emisji nie są tlenki siarki 
i azotu, lecz emisja dwutlenku węgla.

Poseł PiS powiedział, że transformacja cie-
płowni na elektrociepłownie jest dobrym po-
mysłem. Dodał, że modernizacje poprawią 
kondycję sektora energetycznego w Polsce. 
Zaznaczył, że w Polsce występuje znaczny 
lobbing na rzecz gazu, jako surowca, który 
miałby zastąpić węgiel.
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Procedowanie projektu 
ustawy o rynku mocy 

 Dnia 26 października br. odbyło się posiedze-
nie Komisji ds. Energii i Skarbu Państwa, pod-
czas którego rozpatrzono wniosek o powołanie 
podkomisji nadzwyczajnej do rozpatrzenie rzą-
dowego projektu ustawy o rynku mocy.

Przewodniczący Marek Suski (PiS) poinformo-
wał zgromadzonych o skierowaniu rządowego 
projektu ustawy o rynku mocy do pracy w Ko-
misji ds. Energii i Skarbu Państwa. Poinformo-
wał także, że wniosek o stworzenie podkomisji 
wynika z uzgodnień międzyklubowych.

Komisja powołała podkomisję nadzwyczajną 
do rozpatrzenie rządowego projektu ustawy 
o rynku mocy. Przewodniczący Marek Suski 
(PiS) poinformował, że podkomisja ma 2 tygo-
dnie na przedstawienie sprawozdania z prac 
na posiedzeniu Komisji.

Podkomisja składać się będzie z 9 osób: Mi-
rosława Nykiel (PO), Mieczysław Kasprzak 
(PSL); Krzysztof Sitarski (Kukiz’15); Monika 
Rosa (N); Wojciech Zubowoski (PiS); Iwona 
Arendt (PiS); Ewa Malik (PiS); Dariusz Kubiak 
(PiS); Izabela Kloc (PiS).

Dnia 27 października odbyło się drugie posie-
dzenie podkomisji nadzwyczajnej do rozpa-
trzenia rządowego projektu ustawy o rynku 
mocy. W trakcie posiedzenia ogólnie omówio-
no 64 poprawki rządowe uzgodnione z Komi-
sją Europejską – posłowie nie otrzymali tekstu 
poprawek. Szczegółowe procedowanie cało-
ści ustawy odbędzie się podczas kolejnego 
posiedzenia, którego termin został wstępnie 
ustalony na dzień 3 listopada. W posiedzeniu 
udział wzięli także: Krzysztof Tchórzewski – 
Minister Energii, Andrzej Piotrowski – podse-
kretarz stanu w Ministerstwie Energii, Tomasz 
Dąbrowski – dyrektor Departamentu Energe-
tyki w Ministerstwie Energii, Zdzisław Muras – 
reprezentant Urzędu Regulacji Energetyki.

Minister Krzysztof Tchórzewski poinformował, 
że po odbyciu 1-szego czytania w Sejmie, Ko-
misja Europejska przeprowadziła z krajem roz-
mowę na temat treści ustawy. Efektem rozmo-
wy jest gotowość Ministerstwa do zgłoszenia 
64 poprawek, w większości drobnych, zmie-
niających kierunek na proeuropejski. W po-
prawkach zawarta jest zgoda na zwiększenie 
wymiany transgranicznej energii do 1000 MW. 
Pan Minister powiedział, że ze względu na ko-
nieczność wyłączenia niektórych jednostek 
produkujących energię, chciałby, aby ustawa 
weszła w życie z dniem 1 stycznia 2018 roku. 
Minister poinformował, że poprawki wniesio-
ne przez rząd w trakcie posiedzenia zostaną 
uchwalone 7 listopada przez Radę Ministrów. 

Posłanka PiS wyraziła zdziwienie propozy-
cją Komisji Europejskiej w zakresie wymiany 
transgranicznej. 

Minister odpowiedział, że Ministerstwo aktyw-
nie działa w kierunku przedłużenia okresu po-
mocy publicznej dla jednostek wytwórczych 
do 2023 roku oraz w kierunku wpływania na 
kształt pakietu zimowego. 

Posłanka Nowoczesnej zapytała o to, kiedy 
posłowie otrzymają ostateczną wersję popra-
wek do wglądu? 
Minister odpowiedział, że podczas posiedze-
nia nastąpi prezentacja ogólnych założeń po-
prawek, a podczas następnego posiedzenia 
przedstawione zostaną szczegółowe poprawki. 

Tomasz Dąbrowski w formie prezentacji 
przedstawił ogólne założenia poprawek – 
zmiany przedstawione w poprawkach wynika-
ją z ustaleń z Komisją Europejską: 
• Rozmowy z Komisją skupiały się na 4 ob-

szarach: funkcjonowaniu modelu aukcji; ot-
warcie krajowego systemu na moce zagra-
niczne; neutralność technologiczna oraz 
preferowanie mocy niskoemisyjnej; 

• W ramach modelu aukcji zlikwidowane zo-
staną koszyki aukcyjne; 

• Po wprowadzeniu nowego modelu aukcji, 
wszyscy uczestnicy aukcji będą konkuro-
wały w ramach tej samej aukcji; 

• Aukcja zostanie zakończona jedną ceną 
rozliczeniową; 

• Jedynym elementem różnicującym będzie 
tzw. status ceno-twórcy i ceno-biorcy oraz 
długość kontraktu mocowego – proponu-
je się aby długość kontraktów zależała od 
poziomów nakładów inwestycyjnych po-
czynionych przez poszczególne jednostki 
(umowy: 15 letnia – dla jednostki wykazują-
cej powyżej 3,3 mln/MW, 5 letnia – dla jed-
nostki powyżej 0,5mln/MW, oraz dla pozo-
stałych roczna umowa); 

• W zakresie DSR dopuszczono możliwość 
dostępu dla planowanych jednostek DSR 
– dopuszczono również możliwość umowy 
macowej na dłużej niż 1 rok, ale nie dłuższy 
niż 5 lat; 

• W kwestii udziału mocy zagranicznej, prze-
widziano możliwość wzięcia udziału w au-
kcjach mocowych przez moce istniejące 
w innych krajach członkowskich Unii bez-
pośrednio połączonych z krajowym syste-
mem; 

• W poprawkach wprowadzone będą zmia-
ny w definicjach: jednostki fizycznej, mocy 
osiągalnej brutto oraz wprowadzono defini-
cję magazynu energii; 

• Ujednolicono tryb wprowadzania okresu 
zagrożenia; 

• Wprowadzono wymóg spełnienia stan-



16 NC 10/2017 (301)

dardów emisyjnych dla jednostek wytwór-
czych biorących udział w aukcji; 

Posłanka PO poprosiła o dostarczenie popra-
wek na piśmie. 

Poseł PiS poinformował, że komplet popra-
wek zostanie przekazany przed posiedzeniem 
podkomisji w dniu następnego posiedzenia. 

Podczas posiedzenia posłowie nie otrzymali 
dokumentów zawierających treść poprawek. 
Szczegółowe procedowanie treści ustawy 
oraz poprawek odbędzie się podczas następ-
nego posiedzenia. Termin posiedzenia pod-
komisji został wstępnie ustalony na dzień 3 
listopada br.
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Ustawa z dnia 15 września 
2017 r. o zmianie ustawy – 
Prawo ochrony środowiska 
– podpisana 6 października 
2017 r. przez Prezydenta RP
 Informacja w sprawie ustawy z dnia 15 

września 2017 r.o zmianie ustawy – Prawo 
ochrony środowiska

Ustawa z dnia 15 września 2017 r. o zmianie 
ustawy – Prawo ochrony środowiska wprowa-
dza możliwość powoływania członków zarzą-
dów wojewódzkich funduszy ochrony środo-
wiska i gospodarki wodnej przez wojewodów, 
jeżeli w ustawowym terminie nie uczynią tego 
zarządy województw albo rady nadzorcze 
wojewódzkich funduszy ochrony środowiska 
i gospodarki wodnej.

Zgodnie z przepisami ww. ustawy, w przypad-
ku nieskierowania przez radę nadzorczą wo-
jewódzkiego funduszu ochrony środowiska 
i gospodarki wodnej do zarządu województwa 
wniosku o powołanie członków zarządu wo-
jewódzkiego funduszu ochrony środowiska 
i gospodarki wodnej, to wojewoda przejmuje 
kompetencje w zakresie przedłożenia zarzą-
dowi województwa uzgodnionych z ministrem 
właściwym do spraw środowiska wniosków 
w sprawie powołania członków zarządu, w ter-
minie 7 dni od dnia wejścia w życie ustawy. 
Jeżeli zarząd województwa, w terminie 7 dni 
od dnia doręczenia ww. wniosku wojewody, 
nie powoła członków zarządu wojewódzkiego 
funduszu ochrony środowiska i gospodarki 
wodnej zgodnie z tym wnioskiem, powołania 
członków zarządu wojewódzkiego funduszu 
ochrony środowiska i gospodarki wodnej do-
konywał będzie wojewoda.

Przedmiotowa nowelizacja ma ponadto za-
pewnić jednolite i sprawne działanie woje-
wódzkich funduszy ochrony środowiska i go-
spodarki wodnej oraz właściwą realizację ich 
zadań. Celowi temu ma służyć wydanie przez 
ministra właściwego do spraw środowiska roz-
porządzenia regulującego szczegółowy tryb 
działania organów wojewódzkich funduszy 
ochrony środowiska i gospodarki wodnej oraz 
sposobu udzielania pełnomocnictw. 

Ustawa wchodzi w życie z dniem następują-
cym po dniu ogłoszenia. 

Źródło: www.prezydent.pl
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Ustawa z dnia 15 września 
2017 r. o zmianie ustawy – 
Prawo ochrony środowiska 
oraz niektórych innych 
ustaw – podpisana 16 
października 2017 r.
przez Prezydenta RP
 Informacja w sprawie ustawy z dnia 15 

września 2017 r. o zmianie ustawy – Prawo 
ochrony środowiska oraz niektórych innych 
ustaw.

Celem ustawy jest przeniesienie do polskie-
go porządku prawnego niektórych postano-
wień dyrektywy Parlamentu Europejskiego 
i Rady (UE) 2015/2193 z dnia 25 listopada 
2015 r. w sprawie ograniczenia emisji niektó-
rych zanieczyszczeń do powietrza ze średnich 
obiektów energetycznego spalania. Dyrekty-
wa wprowadza dopuszczalne wielkości emisji 
dwutlenku siarki (SO2), tlenków azotu (NOx) 
i pyłów dla średnich źródeł spalania paliw, tj. 
źródeł o nominalnej mocy cieplnej równej lub 
większej niż 1 MW i mniejszej niż 50 MW. Usta-
nawia również wymóg objęcia średnich źródeł 
spalania paliw pozwoleniami lub rejestracją 
oraz wymagania dotyczące monitorowania 
emisji i eksploatacji urządzeń redukujących 
emisję.

Ustawa wprowadza zmiany do ustawy z dnia 
27 kwietnia 2001 r. – Prawo ochrony środowi-
ska, które dotyczą m.in. umożliwienia orga-
nom właściwym do opracowania i przyjęcia 
programów ochrony powietrza przeprowadza-
nia odpowiednich analiz i ewentualne wprowa-
dzenia ostrzejszych wymagań emisyjnych dla 
średnich źródeł eksploatowanych w strefach, 
w których nie są dotrzymywane standardy ja-
kości powietrza.

Przewiduje także czasowe odstępstwa od wy-
magań emisyjnych dla niektórych średnich 
źródeł spalania paliw. Odstępstwa obejmują 
okres od dnia 1 stycznia 2025 r. do dnia 31 
grudnia 2029 r. i dotyczyć będą istniejących 
(w rozumieniu dyrektywy Parlamentu Euro-
pejskiego i Rady (UE) 2015/2193 z dnia 25 li-
stopada 2015 r. w sprawie ograniczenia emisji 
niektórych zanieczyszczeń do powietrza ze 
średnich obiektów energetycznego spalania) 
źródeł spalania paliw o nominalnej mocy ciep-
lnej większej niż 5 MW i mniejszej niż 50 MW, 
które są wykorzystywane do produkcji ciepła 
na potrzeby publicznej sieci ciepłowniczej 
oraz napędzania tłoczni gazu i są niezbędne 
do zapewnienia bezpieczeństwa i ochrony 
krajowego systemu przesyłu gazu.

Ustawa określa procedury udzielania pozwo-
leń lub rejestracji w odniesieniu do średnich 
źródeł spalania paliw, jak również nakłada na 
operatorów tych źródeł obowiązek poinformo-
wania właściwego organu o eksploatacji lub 
zamiarze eksploatacji źródła. Ponadto, wpro-
wadza obowiązek dla operatorów średnich 
źródeł spalania paliw m.in. do przechowywa-
nia odpowiednich informacji i dokumentów 
dotyczących źródła przez okres 6 lat (po upły-
wie roku, którego te informacje lub dokumenty 
dotyczą) i udostępniania tych danych przez 
operatora źródła na każde żądanie organu.

Na podstawie przepisów przedmiotowej usta-
wy utworzony zostanie Rejestr średnich źródeł 
spalania paliw, który ma być prowadzony od 
dnia 1 stycznia 2019 r. W Rejestrze będą za-
mieszczone informacje dotyczące źródeł, dla 
których zgłoszenie będzie dokonane lub po-
zwolenie wydane po dniu wejścia w życie usta-
wy. W Rejestrze na bieżąco będą zamieszcza-
ne informacje o źródłach nowych, natomiast 
informacje dotyczące źródeł, dla których zgło-
szenie zostało dokonane albo pozwolenie zo-
stało wydane przed wejściem w życie ustawy, 
powinny być zamieszczone w terminie 36 mie-
sięcy od dnia wejścia w życie ustawy. Rejestr 
będzie prowadzony przez Krajowy ośrodek bi-
lansowania i zarządzania emisjami, w ramach 
środków będących w jego dyspozycji. 

Przedmiotowa ustawa wprowadza zmiany 
w ustawie z dnia 3 października 2008 r. o udo-
stępnianiu informacji o środowisku i jego 
ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 
środowiska oraz o ocenach oddziaływania na 
środowisko oraz ustawie z dnia 17 lipca 2009 r. 
o systemie zarządzania emisjami gazów cie-
plarnianych i innych substancji.

Ustawa wchodzi w życie zasadniczo po upły-
wie 30 dni od dnia ogłoszenia.

Źródło:www.prezydent.pl
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40 mln zł na rozwój energetyki 
obywatelskiej z NFOSiGW
 Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska 

i Gospodarki Wodnej udostępnił Bankowi 
Ochrony Środowiska do 40 mln zł (w tym do 
12 mln zł na dotacje) z przeznaczeniem na 
zawieranie umów z klientami indywidualny-
mi, posiadającymi prawo do dysponowania 
budynkami mieszkalnymi oraz wspólnotami 
i spółdzielniami mieszkaniowymi. BOŚ S.A. 
– jako jedyny partner – rozpocznie swój pro-
gram „EKOkredyt Prosument II” w połowie 
października br.

NFOŚiGW zawarł z Bankiem Ochrony Śro-
dowiska pod koniec sierpnia br. dwie umowy 
(na dotacje i pożyczki) dotyczące udostęp-
nienia środków z przeznaczeniem na kredyty 
wraz z dotacjami na realizację przedsięwzięć 
realizowanych w ramach programu prioryte-
towego SYSTEM – Wsparcie działań ochrony 
środowiska i gospodarki wodnej realizowa-
nych przez partnerów zewnętrznych Część 3) 
Prosument – linia dofinansowania z przezna-
czeniem na zakup i montaż mikroinstalacji 
odnawialnych źródeł energii.

Beneficjenci w ramach udzielonego kredytu 
i dotacji (łączne dofinasowanie może wynieść 
do 100 proc. kosztów kwalifikowanych) będą 
mogli dokonywać zakupu i montażu nastę-
pujących małych i mikroinstalacji odnawial-
nych źródeł dla produkcji energii elektrycznej 
i cieplnej: źródła ciepła opalane biomasą – 
o zainstalowanej mocy cieplnej do 300 kWt; 
pompy ciepła – o zainstalowanej mocy ciep-
lnej do 300 kWt; kolektory słoneczne – o zain-
stalowanej mocy cieplnej do 300 kWt; syste-
my fotowoltaiczne – o zainstalowanej mocy 
elektrycznej do 40kWp; małe elektrownie 
wiatrowe – o zainstalowanej mocy elektrycz-
nej do 40kWe, mikrokogeneracje – o zainsta-
lowanej mocy elektrycznej do 40 kWe. Mon-
towane urządzenia będą służyć istniejącym 
lub budowanym budynkom mieszkalnym.

Ważnym warunkiem otrzymania kredytu 
z dotacją są: dbałość o nieprzewymiarowa-
nie instalacji (jej projektowanie i montaż wi-
nien następować w nawiązaniu do potrzeb 
energetycznych mieszkańców) oraz dekla-
racja (a następnie jej wypełnienie) 3-letniego 
okresu jej trwałości.

Źródło: NFOŚiGW

E-Składka – od 2018 r. jeden przelew  
a własny rachunek w ZUS
 Od 1 stycznia 2018 r. firmy, przedsiębiorcy 

oraz osoby samozatrudnione będą opłacać 
wszystkie składki jednym zwykłym przele-
wem na indywidualny numer rachunku skład-
kowego. Wszystkie składki, bez względu na 
okres którego dotyczą, należy wpłacać na 

aktualności
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indywidualny numer rachunku składkowego. 
Jeśli płatnik nie będzie znał swojego numeru 
rachunku składkowego, nie opłaci w 2018 r. 
składek. Dotychczasowe rachunki będą za-
mknięte.

Informację o numerze tego rachunku płatnik 
składek dostanie z ZUS listem poleconym 
w czwartym kwartale 2017 r. Oczywiście list 
dotrze do płatnika, gdy ZUS zna jego aktu-
alny adres. Jeśli nie zgłosił zmiany danych, 
powinien to zrobić jak najszybciej.

Jeśli płatnik do końca grudnia 2017 r. nie 
otrzyma informacji o numerze rachunku 
składkowego albo zgubi list, powinien zgłosić 
się do ZUS albo zadzwonić do Centrum Ob-
sługi Telefonicznej ZUS (nr tel. 22 560 16 00).

W 2018 r. płatnik jednym przelewem opłaci 
składki na: ubezpieczenia społeczne (eme-
rytalne, rentowe, chorobowe, wypadkowe); 
ubezpieczenie zdrowotne; Fundusz Pracy; 
Fundusz Gwarantowanych Świadczeń Pra-
cowniczych; fundusz Emerytur Pomosto-
wych.

Oznacza to, że zamiast trzech albo czterech 
przelewów będzie wypełniał tylko jeden. 
Uniknie także popełnienia wielu błędów, 
bo nie będzie podawał w przelewie, tak jak 
obecnie, danych identyfikacyjnych, m.in. NIP, 
numeru REGON czy PESEL, a także okresu 
i typu wpłaty.

Płatnik nie będzie podawał w przelewie, ja-
kie składki opłaca i za jaki okres. ZUS każdą 
wpłatę podzieli proporcjonalnie na wszystkie 
ubezpieczenia i fundusze. Zrobi to na posta-
wie składek za ostatni miesiąc, które płatnik 
wpisał do deklaracji rozliczeniowej albo które 
wpisał ZUS, jeśli płatnik był zwolniony z jej 
przekazywania.

Jeśli płatnik będzie miał długi składkowe, to 
wpłata pokryje najstarszą należność. Dzięki 
temu nie będą rosły odsetki za zwłokę.

Źródło: MF

Projekt ustawy o zmianie ustawy 
o zbiorowym zaopatrzeniu w wodę 
i zbiorowym odprowadzaniu ścieków 
oraz niektórych innych ustaw
 10 października Rada Ministrów przyjęła 

projekt ustawy o zmianie ustawy o zbioro-
wym zaopatrzeniu w wodę i zbiorowym od-
prowadzaniu ścieków oraz niektórych innych 
ustaw, przedłożony przez ministra infrastruk-
tury i budownictwa.

Efektywny nadzór nad ustanawianiem cen 
i opłat za zbiorowe zaopatrzenie w wodę 
i odprowadzenie ścieków – jest jednym z na-
jistotniejszych celów przygotowanego pro-
jektu nowelizacji ustawy. Przewidziano roz-
wiązania, które będą zabezpieczać interes 

odbiorców usług świadczonych w ramach 
zbiorowego zaopatrzenia w wodę i odprowa-
dzania ścieków. Regulacje wprowadzone tą 
ustawą nie spowodują obciążenia obywateli 
dodatkowymi opłatami lub innymi daninami 
publicznymi.

W znowelizowanych przepisach określono 
zasady i warunki zbiorowego zaopatrzenia 
w wodę przeznaczoną do spożycia przez lu-
dzi oraz zbiorowego odprowadzania ścieków, 
w tym zasady: działalności przedsiębiorstw 
wodociągowo-kanalizacyjnych, tworzenia 
warunków do zapewnienia ciągłości dostaw 
i odpowiedniej jakości wody oraz niezawod-
nego odprowadzania i oczyszczania ścieków, 
a także ochrony interesów odbiorców usług 
z uwzględnieniem wymagań ochrony śro-
dowiska i optymalizacji kosztów. Określono 
także wymagania wobec jakości wody prze-
znaczonej do spożycia przez ludzi oraz tryb 
zatwierdzania taryf i wskazano zadania orga-
nu regulacyjnego.

Organem regulacyjnym będzie dyrektor re-
gionalnego zarządu gospodarki wodnej Pań-
stwowego Gospodarstwa Wodnego „Wody 
Polskie” (obecnie jest to zadanie gmin), któ-
rego zadaniem będzie: opiniowanie projektu 
regulaminu dostarczania wody i odprowa-
dzania ścieków; zatwierdzanie taryf za zbio-
rowe zaopatrzenie w wodę oraz zbiorowe od-
prowadzanie ścieków; rozstrzyganie sporów 
między przedsiębiorstwami wodociągowo-
-kanalizacyjnymi a odbiorcami usług.

Do zadań organu regulacyjnego będzie tak-
że należało wymierzanie kar pieniężnych za 
nieprzestrzeganie obowiązku przedstawienia 
do zatwierdzania taryf lub stosowanie zawy-
żonych cen albo stawek opłat już po ich za-
twierdzeniu. Zadaniem tego organu będzie 
również zbieranie i przetwarzanie informacji 
dotyczących przedsiębiorstw wodociągowo-
-kanalizacyjnych, w szczególności obliczanie 
i publikowanie informacji o średnich cenach 
dostaw wody i odbioru ścieków, a także spo-
rządzanie i publikowanie raportów dotyczą-
cych warunków wykonywania działalności, 
jeśli chodzi o zbiorowe zaopatrzenie w wodę 
i zbiorowe odprowadzanie ścieków. Organ 
regulacyjny ma także prowadzić punkty infor-
macyjne dla odbiorców usług.

Zgodnie z projektem, przedsiębiorstwa 
wodociągowo-kanalizacyjne będą pono-
sić opłatę za wydanie decyzji dotyczącej 
zatwierdzenia taryf przez organ regulacyj-
ny. Przyjęto, że wysokość opłaty stanowi 
dwukrotność opłaty za wydanie pozwolenia 
wodnoprawnego (będzie to 500 zł). Po zmia-
nach przedsiębiorstwo wodno-kanalizacyjne 
będzie określać taryfę na 3 lata (dotychczas 
taryfy obowiązywały przez rok). Umożliwi to 
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 W dniu 25 października 2017 roku giełda 
European Energy Exchange, w imieniu Pol-
ski, przeprowadziła kolejną w 2017 r. aukcję 
uprawnień do emisji (EUA). Do sprzedaży 
na aukcji przeznaczonych zostało 4 857 000 
EUA. Całkowite zapotrzebowanie na upraw-
nienia do emisji, zgłoszone przez uczestni-
ków aukcji, wyniosło 12 064 000 EUA. Popyt 
na uprawnienia EUA był prawie 2,5 – krotnie 
większy niż liczba EUA oferowana do sprze-
daży w ramach aukcji. W aukcji uczestniczyło 
21 podmiotów, a cena rozliczeniowa wynio-
sła 7,41 euro/EUA. Przychód ze sprzedaży 
uprawnień EUA wyniósł 35 990 370 euro. 

W sumie w 2017 r. za pośrednictwem giełdy 
EEX Polska planuje sprzedać 85 877 000 
uprawnień EUA.

Źródło: KOBiZE

Raport z rynku CO2 – wrzesień 2017 
 KOBiZE zaprezentowało kolejny numer 

„Raportu z rynku CO2 – wrzesień 2017”, 
w którym prezentowane są informacje doty-
czące uwarunkowań rynkowych mających 
wpływ na system EU ETS.

W bieżącym wydaniu znajdą Państwo m.in. 
informacje na temat kształtowania się cen 
jednostek EUA/EUAA/CER we wrześniu oraz 
wybrane, zbiorcze dane z rynku pierwotnego 
i wtórnego dotyczące jednostek EUA i CER. 
Ponadto, w numerze zamieszczono informa-
cje na temat ustaleń po spotkaniu w ramach 
trilogu w sprawie reformy EU ETS, informacje 
o rozwoju systemów ETS na świecie (w tym 
polityka klimatyczna Argentyny), kalenda-
rium najważniejszych wydarzeń związanych 
z funkcjonowaniem systemu EU ETS i non-
-ETS w przyszłym miesiącu, a także pozosta-
łe informacje związane z polityką klimatycz-
ną.

Źródło: KOBiZE

Kryteria oceny wniosków o przyznanie 
odstępstw zgodnie z przepisami 
rozporządzeń przyłączeniowych Komisji 
Europejskiej z 2016 r.
 Prezes Urzędu Regulacji Energetyki okre-

ślił kryteria oceny wniosków o przyznanie 
odstępstw zgodnie z przepisami rozporzą-
dzeń Komisji (UE): 2016/631, 2016/1388 oraz 
2016/1447 (tzw. rozporządzenia przyłącze-
niowe). Określenie kryteriów poprzedziły 
konsultacje społeczne.

Szczegóły wraz z uwagami zgłoszonymi pod-
czas konsultacji publicznych znajdują się 
w komunikatach Prezesa URE:

• Komunikat Prezesa URE nr 72/2017 
w sprawie ustalenia kryteriów oceny wnio-
sków o przyznanie odstępstw zgodnie 

bilansowanie dostępnych zasobów wodnych 
w okresie dłuższym niż rok, co jest ważne 
w sytuacji wystąpienia ekstremalnych zjawisk 
pogodowych (np. suszy) i odciąży przedsię-
biorstwa od corocznych zadań związanych 
z wyznaczaniem wielkości taryf.

Projekt ustawy zawiera także przepisy doty-
czące postępowania w sprawach dotyczą-
cych regulacji rynku wodno-kanalizacyjnego.

Nowe przepisy mają obowiązywać z dniem 
następującym pod dacie ogłoszenia w Dzien-
niku Ustaw. Do końca 2017 r. zadania orga-
nu regulacyjnego będzie wykonywał prezes 
Krajowego Zarządu Gospodarki Wodnej. Od 
1 stycznia 2018 r. jego zadnia przejmie pre-
zes Państwowego Gospodarstwa Wodnego 
„Wody Polskie” albo dyrektorzy regionalnych 
zarządów gospodarki wodnej PGW „Wody 
Polskie”.

Źródło: www.premier.gov.pl

Średnia kwartalna cena energii 
elektrycznej niepodlegająca 
obowiązkowi publicznej sprzedaży
 URE informuje, że średnia cena energii 

elektrycznej sprzedawanej na zasadach in-
nych niż wynikające z art. 49a ust. 1 i 2 ustawy 
- Prawo energetyczne, wyniosła za III kwartał 
2017 r. 167,16 zł/MWh. Szczegóły znajdują się 
w Informacji Prezesa Urzędu Regulacji Ener-
getyki Nr 71/2017.

Źródło: URE 

Aukcje polskich uprawnień do emisji 
 W dniu 11 października 2017 roku giełda 

European Energy Exchange, w imieniu Pol-
ski, przeprowadziła kolejną w 2017 r. aukcję 
uprawnień do emisji (EUA).

Do sprzedaży na aukcji przeznaczonych zo-
stało 4 857 000 EUA. Całkowite zapotrzebo-
wanie na uprawnienia do emisji, zgłoszone 
przez uczestników aukcji, wyniosło 11 703 
000 EUA. Popyt na uprawnienia EUA był 
prawie 2,5 – krotnie większy niż liczba EUA 
oferowana do sprzedaży w ramach aukcji. 
W aukcji uczestniczyły 23 podmioty, a cena 
rozliczeniowa wyniosła 7,40 euro/EUA. Przy-
chód ze sprzedaży uprawnień EUA wyniósł 
35 941 800 euro.

W sumie w 2017 r. za pośrednictwem giełdy 
EEX Polska planuje sprzedać 85 877 000 
uprawnień EUA.

W tym roku EEX przeprowadziła już 15 aukcji 
w imieniu Polski podczas, których sprzeda-
no łączeni 66,451 mln uprawnień za kwotę 
ponad 360,2 mln euro. W sumie w 2017 r. za 
pośrednictwem giełdy EEX Polska planuje 
sprzedać 85,877 mln uprawnień.
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z art. 62 i 63 rozporządzenia Komisji (UE) 
2016/631 z dnia 14 kwietnia 2016 r. usta-
nawiającego kodeks sieci dotyczący wy-
mogów w zakresie przyłączenia jednostek 
wytwórczych do sieci,

• Komunikat Prezesa URE nr 73/2017 
w sprawie ustalenia kryteriów oceny wnio-
sków o przyznanie odstępstw zgodnie 
z art. 52 i art. 53 rozporządzenia Komisji 
(UE) 2016/1388 z dnia 17 sierpnia 2016 r. 
ustanawiającego kodeks sieci dotyczący 
przyłączenia odbioru,

• Komunikat Prezesa Urzędu Regulacji 
Energetyki nr 74/2017 w sprawie ustalenia 
kryteriów oceny wniosków o przyznanie 
odstępstw zgodnie art. 79 i art. 80 rozpo-
rządzenia Komisji (UE) 2016/1447 z dnia 26 
sierpnia 2016 r. ustanawiającego kodeks 
sieci określający wymogi dotyczące przy-
łączenia do sieci systemów wysokiego na-
pięcia prądu stałego oraz modułów parku 
energii z podłączeniem prądu stałego.

Źródło: URE

Realizacja zakazu wykorzystywania 
drewna innego niż drewno energetyczne 
do wytwarzania energii elektrycznej 
w instalacjach OZE
 Zgodnie z przepisami ustawy OZE, od 1 

stycznia 2017 r. świadectwo pochodzenia nie 
przysługuje dla tej części energii elektrycznej, 
do wytworzenia której wykorzystano drewno 
inne niż drewno energetyczne w przypadku:

• instalacji odnawialnego źródła energii in-
nej niż mikroinstalacja i mała instalacja, 
wykorzystującej do wytwarzania energii 
elektrycznej biogaz inny niż biogaz rolni-
czy,

• instalacji odnawialnego źródła energii in-
nej niż mikroinstalacja i mała instalacja 
wykorzystującej do wytwarzania energii 
elektrycznej biomasę spalaną w dedyko-
wanej instalacji spalania biomasy,

• instalacji spalania wielopaliwowego, dedy-
kowanej instalacji spalania wielopaliwowe-
go oraz układu hybrydowego, wykorzystu-
jących do wytwarzania energii elektrycznej 
biomasę, biogaz lub biogaz rolniczy,

• instalacji termicznego przekształcania od-
padów,

• instalacji spalania wielopaliwowego, de-
dykowanej instalacji spalania wielopali-
wowego oraz układu hybrydowego, wy-
korzystujących do wytwarzania energii 
elektrycznej biopłyny.

Składając wniosek o wydanie świadectwa 
pochodzenia, wytwórca eksploatujący wska-
zane powyżej instalacje jest zobowiązany po-
twierdzić – poprzez stosowne oświadczenie 

– że do wytworzenia energii elektrycznej za-
liczonej do wytworzonej ze źródła odnawial-
nego, nie wykorzystywano drewna innego niż 
drewno energetyczne.

Z uwagi na brak stosownych aktów wykonaw-
czych, w tym rozporządzenia określającego 
szczegółowe cechy jakościowo-wymiarowe 
i fizykochemiczne drewna energetycznego, 
obowiązują przepisy wykonawcze wydane 
na podstawie art. 9a ust. 9 ustawy – Prawo 
energetyczne, przy czym nie dłużej niż do 1 
lipca 2018 r.

W związku z tym, nierozpatrzone dotychczas 
wnioski o wydanie świadectw pochodzenia 
dla energii elektrycznej wytworzonej od 1 
stycznia 2017 r. w instalacjach objętych dys-
pozycją art. 44 ust. 3 pkt 1 i 2 ustawy OZE, 
niezależnie od oświadczenia składanego 
w trybie art. 45 ust. 2 pkt 7 ustawy OZE, 
powinny zostać uzupełnione o wyjaśnienia 
wskazujące na niewykorzystanie w okresach 
rozliczeniowych objętych wnioskami o wyda-
nie świadectw pochodzenia, drewna pełno-
wartościowego, zawierające w szczególności 
zestawienia dostawców biomasy pochodze-
nia leśnego wykorzystanej w danych okre-
sach rozliczeniowych, wraz ze wskazaniem 
źródeł jej pochodzenia, pozwalające na do-
konanie odpowiedniej klasyfikacji drewna/
materiału drzewnego.

Więcej szczegółów znajduje się w Informacji 
Prezesa URE nr 75/2017 w sprawie realizacji 
zakazu wykorzystywania drewna innego niż 
drewno energetyczne, o którym mowa w art. 
2 pkt 7a ustawy o odnawialnych źródłach 
energii do wytwarzania energii elektrycznej 
w instalacjach odnawialnego źródła energii 
wskazanych w ustawie.

Źródło: URE

III Ogólnopolski Szczyt Gospodarczy 
w Siedlcach
 W dniach 19-20 października br. w Siedl-

cach odbył się III Ogólnopolski Szczyt 
Gospodarczy pn. „Państwo-Gospodarka-
-Bezpieczeństwo: Filary polskiej gospodarki 
przyszłości”. Jednym z panelistów był Prezes 
URE Maciej Bando. Podczas sesji dotyczącej 
gospodarki, w panelu poświęconym energe-
tyce, Prezes URE zwrócił uwagę na koniecz-
ność jak najszybszego uchwalenia ustawy 
o rynku mocy. Proponowana regulacja ma 
wprowadzić dwutowarowy rynek energii 
elektrycznej – towarami będą zarówno sama 
energia, jak też gotowość do jej dostarczania. 
Według Ministerstwa Energii rynek mocy ma 
skłonić wytwórców energii do budowy no-
wych jej źródeł, bo sytuacja na rynku do tego 
nie zachęca. Koszty funkcjonowania tzw. ryn-
ku mocy będą przenoszone poprzez opłatę 
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Tekst jednolity rozporządzenia 
wydanego na podstawie art. 11 ust. 8 
ustawy Pzp
 UZP informuje, że w Dzienniku Ustaw RP 

z dnia 10 października 2017 r. pod poz. 1880 
zostało opublikowane obwieszczenie Ministra 
Rozwoju i Finansów z dnia 27 września 2017 r. 
w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu roz-
porządzenia Prezesa Rady Ministrów w spra-
wie kwot wartości zamówień oraz konkursów, 
od których jest uzależniony obowiązek prze-
kazywania ogłoszeń Urzędowi Publikacji Unii 
Europejskiej.

Źródło: UZP

Poradnik „Czyste ciepło w moim domu 
ze spalania paliw stałych” 
 Sektor bytowo-komunalny jest głównym 

źródłem zanieczyszczenia powietrza w Pol-
sce. Ministerstwo Środowiska przygotowało 
poradnik dla obywateli nt. właściwego użyt-
kowania domowych urządzeń grzewczych. 
W zakresie poprawy jakości powietrza prio-
rytetem MŚ jest ograniczenie zjawiska tzw. 
niskiej emisji, czyli emisji powodowanej przez 
lokalne kotłownie lub też rozproszone indywi-
dualne źródła spalania oraz środki transpor-
tu.

Poradnik „Czyste ciepło w moim domu ze 
spalania paliw stałych” zawiera praktyczne 
wskazówki oraz konkretne porady dotyczą-
ce odpowiedniego użytkowania domowych 
urządzeń grzewczych na paliwa stałe, głów-
nie węgiel kamienny i drewno. Poradnik zwra-
ca także uwagę na konieczność zmniejszenia 
zapotrzebowania budynków na ciepło po-
przez termomodernizację oraz wykorzysta-
nie odnawialnych źródeł energii. Poradnik ten 
wpisuje się w działania Ministerstwa Środowi-
ska mające na celu zwiększenie świadomości 
ekologicznej w społeczeństwie nt. koniecz-
ności poprawy jakości powietrza.

Pierwszy numer kwartalnika NFOŚiGW 
„Fundusz dla Środowiska”
 Podczas targów POL-ECO-SYSTEM w Po-

znaniu, w połowie października, ukazał się 
pierwszy numer nowego kwartalnika Na-
rodowego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej, którego celem jest 
informowanie szerokiego kręgu odbiorców, 
a zwłaszcza beneficjentów, o działalności 
NFOŚiGW.

Czasopismo pt. „Fundusz dla Środowiska” 
zostało przygotowane przez Departament 
Promocji i Komunikacji Społecznej NFOŚiGW. 
Ma 44 strony, a na jego okładce znajduje się 
zbiorowa fotografia pracowników Funduszu. 
„Fundusz dla Środowiska”, dostępny w sie-

mocową, która będzie składową taryf za dys-
trybucję i przesył energii elektrycznej.

W ramach tegorocznej edycji Szczytu skon-
centrowano się na filarach polskiej gospo-
darki przyszłości, czyli branżach, firmach 
i instytucjach, które swoją działalnością 
i determinacją przyczyniają się do rozwoju 
gospodarczego kraju. Zaplanowane debaty 
z udziałem najważniejszych osób ze świata 
polityki, gospodarki i biznesu mają na celu 
wywołanie dyskusji ukierunkowanej na za-
bezpieczenie polskiej gospodarki pod kątem 
ryzyk wynikających z niepewności inwesty-
cyjnej, sytuacji międzynarodowej, bezpie-
czeństwa (gospodarczego, energetycznego, 
finansowego), jak również potencjału infra-
strukturalnego i innowacyjnego.

Podczas sesji plenarnej, kolejny uczestnik 
Szczytu, prof. Jan Szyszko, minister środo-
wiska, podkreślił, że zrównoważony rozwój 
oznacza wykorzystanie zasobów przyrodni-
czych do rozwoju gospodarczego, ale zgod-
nie z zasadą racjonalnego ich użytkowania. 
Dodał również, że bardzo ważną rolę odgry-
wają tu lasy, które nie tylko pochłaniają CO2 
i chronią bioróżnorodność, ale dają także 
miejsca pracy. Polska jest w europejskiej 
czołówce pod względem powierzchni lasów, 
które zajmują obecnie blisko 30 proc. jej te-
rytorium. Jak podkreślił minister Szyszko 
dzięki temu możemy uzyskać postulowaną 
przez Porozumienie paryskie neutralność kli-
matyczną, czyli wyrównanie poziomu emisji 
z ilością CO2 pochłoniętą przez lasy.

W trakcie spotkania minister środowiska 
nawiązał także do kwestii dotyczących go-
spodarki o obiegu zamkniętym (GOZ), która 
stwarza ogromne możliwości rozwoju kraju, 
szczególnie pod kątem ekonomicznym, z jed-
noczesnym poszanowaniem środowiska na-
turalnego. Celem GOZ jest efektywne wyko-
rzystywanie surowców, aby produkować jak 
najmniej odpadów. Chodzi o to by produkty, 
materiały oraz surowce powinny pozostawać 
w gospodarce tak długo, jak jest to możliwe. 
Ministerstwo Środowiska wspiera wdrażanie 
w Polsce gospodarki obiegu zamkniętego. 
We współpracy z Narodowym Funduszem 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
wdrożony został pilotażowy projekt, w którym 
udział bierze 5 gmin: Krasnobród, Łukowica, 
Sokoły, Tuczno i Wieluń. Jego celem jest upo-
wszechnienie doświadczeń we wdrażaniu 
GOZ na poziomie gminy w oparciu o pilota-
żowe, kompleksowe koncepcje realizowane 
w gminach.

Źródło: URE, MŚ 
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dzibie NFOŚiGW w Warszawie, wydrukowano 
na ekologicznym papierze.

Pierwszy numer zawiera informacje mię-
dzy innymi na temat prowadzonych przez 
NFOŚiGW naborów oraz zmian prawnych do-
tyczących środowiska i gospodarki wodnej, 
a także analizy, opracowania i raporty bran-
żowe oraz szeroki przewodnik po Narodo-
wym Funduszu, w tym: ABC wniosków o do-
finansowanie i ekoleksykon, czyli wyjaśnienie 
żargonowego języka funduszowych eksper-
tów i specjalistów. Tematem numeru pierw-
szej odsłony „Funduszu dla Środowiska” jest 
dzień z życia pracowników NFOŚiGW, pogłę-
biony o sylwetki Zarządu.

Kolejne numery, w cyklu kwartalnym, będą 
informowały o bieżących działaniach i pro-
gramach Narodowego Funduszu. 

Źródło: NFOŚiGW

Konferencja Energetyczne wyzwania 
samorządów – elektromobilność, 
efektywność energetyczna i czyste 
powietrze 
 24 października br. w Ministerstwie Energii 

odbyła się konferencja Energetyczne wyzwa-
nia samorządów – elektromobilność, efek-
tywność energetyczna i czyste powietrze. 
Wydarzenie rozpoczęło wystąpienie ministra 
energii Krzysztofa Tchórzewskiego oraz pre-
zesa Urzędu Regulacji Energetyki Macieja 
Bando oraz wręczenie nagród wójtom wyróż-
nionych gmin w konkursie PTPiREE „Samo-
rząd przyjazny energii”.

Podczas spotkania uczestnicy dyskutowali 
na temat wyzwań i perspektyw rozwoju trans-
portu elektrycznego, technologii podnoszą-
cych efektywność energetyczną, klastrów 
energii oraz walki ze smogiem.

Jednym z prelegentów panelu pt. Energe-
tyczne wyzwania - czystepowietrze był dyrek-
tor Departamentu Rynków Energii Elektrycz-
nej i Ciepła URE Adam Dobrowolski. Podczas 
debaty zaproszeni goście rozmawiali m.in. 
o sposobach walki ze smogiem, niskoemisyj-
nych źródłach energii, nowoczesnych rozwią-
zaniach, analizowali pod względem ekono-
micznym, ekologicznym i efektywności różne 
źródła ciepła.

W wydarzeniu uczestniczyli przedstawiciele 
administracji państwowej, samorządów oraz 
sektora energetycznego. Przedsięwzięcie 
objął patronatem honorowym Prezes Urzędu 
Regulacji Energetyki.

Źródło: URE

Komunikat KE Wspieranie inwestycji 
poprzez dobrowolny mechanizm 
oceny ex ante aspektów dotyczących 
procedury udzielania zamówień 
publicznych w przypadku dużych 
projektów infrastrukturalnych
 UZP poinformował, że Komisja Europejska 

opublikowała Komunikat Wspieranie inwesty-
cji poprzez dobrowolny mechanizm oceny 
ex ante aspektów dotyczących procedury 
udzielania zamówień publicznych w przypad-
ku dużych projektów infrastrukturalnych 
COM(2017) 573 final.

Komunikat stanowi jedno z zapowiadanych 
w Komunikacie pn. Skuteczne zamówie-
nia publiczne dla Europy działań w zakresie 
wsparcia zamawiających przy udzielaniu 
zamówień publicznych na duże projekty in-
frastrukturalne, zwłaszcza w sektorach trans-
portu i energetyki, technologii informacyjno-
-komunikacyjnych (ICT) oraz budownictwa 
innego niż mieszkaniowe.

Źródło: UZP

Otwarcie konsultacji dot. projektu 
Wytycznych w sprawie zamówień 
publicznych na innowacje
 UZP poinformował, że Komisja Europejska 

zamieściła na swojej stronie internetowej in-
formację na temat otwarcia konsultacji dot. 
projektu „Wytycznych w sprawie zamówień 
publicznych na innowacje”. Celem konsul-
tacji jest zebranie opinii zainteresowanych 
stron co do zawartości projektu, który został 
zamieszczony na stronie http://ec.europa.
eu/growth/content/targeted-consultation-
-draft-guidance-public-procurement-innova-
tion_en. Konsultacje będą otwarte do dnia 
31 grudnia 2017 r. Na potrzeby konsultacji 
przyjęto, że pojęcie „zamówienia publiczne 
na innowacje” obejmuje zarówno zakup inno-
wacyjnego rozwiązania, jak również innowa-
cyjne sposoby dokonywania zakupów. Pro-
jekt Wytycznych odnosi się m.in. do kwestii 
tworzenia strategii innowacyjnych zamówień 
publicznych, sposobów wspierania zamó-
wień na innowacje oraz korzystania z prze-
widzianych prawem narzędzi zamówień pub-
licznych przyjaznych innowacjom.

Komisja prosi o uwagi, sugestie, informacje 
o wyzwaniach oraz przykłady przypadków 
zamówień publicznych na innowacje pocho-
dzące od wszystkich zainteresowanych stron 
(w tym m.in.: krajowych instytucji właściwych 
w zakresie zamówień publicznych, instytucji 
i podmiotów zamawiających, centralnych za-
mawiających, miast uczestniczących w pro-
jektach dotyczących zamówień publicznych 
na innowacje - szczególnie tych finansowa-
nych ze środków UE, sieci publicznych zama-
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przedsiębiorcom, jednostkom samorządu te-
rytorialnego i spółdzielniom, będącym koor-
dynatorem lub członkiem klastra energii.

Źródło: NFOŚiGW

Kampania „Stop smog” 
z udziałem NFOŚiGW
 Ogólnopolska kampania edukacyjna „Stop 

smog”, prowadzona przez Instytut Ochrony 
Środowiska – Państwowy Instytut Badawczy 
oraz Green Business Norway – we współ-
pracy z Narodowym Funduszem Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej oraz Mini-
sterstwem Środowiska – ma podnieść świa-
domość ekologiczną Polaków. 

Cel podstawowy kampanii to wykazanie, jak 
szkodliwe dla zdrowia ludzi i natury jest spa-
lanie w przydomowych paleniskach rozmai-
tych odpadów. Program został sfinansowany 
ze środków Mechanizmu Finansowego Euro-
pejskiego Obszaru Gospodarczego.

24 października 2017 r. przedstawiciele kilku 
instytucji ochrony środowiska spotkali się 
z dziennikarzami w Warszawie, aby przy ich 
udziale wzmocnić działania kształtujące od-
powiedzialne postawy społeczne w odniesie-
niu do jakości powietrza.

Wiceprezes Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej, podał licz-
ne przykłady programów priorytetowych i pro-
jektów finansowanych przez NFOŚiGW, dzięki 
którym systematycznie poprawia się w Polsce 
jakość powietrza. Są to działania związane 
z termomodernizacją obiektów użyteczności 
publicznej, wspieranie efektywności energe-
tycznej w budownictwie i przedsiębiorstwach, 
rozwijanie wysokosprawnej kogeneracji i in-
nych technologii innowacyjnych w energety-
ce, dofinansowywanie budowy i modernizacji 
ciepłowni miejskich, tworzenie klastrów ener-
getycznych w gminach, prowadzenie doradz-
twa energetycznego w województwach. Wyni-
ki tych i innych działań NFOŚiGW są bardzo 
wymierne, udaje się na przykład w ciągu roku 
ograniczyć emisję dwutlenku siarki do atmo-
sfery o 200 tysięcy ton.

Na temat fatalnej jakości powietrza w Pol-
sce krąży wiele mitów i przekłamań, a tym-
czasem jedyne miarodajne dane, uznawane 
przez ONZ, pokazują, że – w dużej mierze 
dzięki stałemu finansowemu zaangażowaniu 
finansowemu NFOŚiGW oraz funduszy woje-
wódzkich – stan atmosfery w naszym kraju 
systematycznie się poprawia. Taki strategicz-
ny cel przyświeca polityce ekologicznej pań-
stwa kreowanej przez Ministerstwo Środowi-
ska, której współrealizatorem jest Narodowy 
Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej.
Źródło: NFOSiGW

wiających, organizacji międzynarodowych, 
stowarzyszeń, przedstawicieli świata nauki 
i biznesu).

Elektroniczny formularz opracowany na po-
trzeby konsultacji dostępny jest wyłącznie 
w wersji angielskiej pod wyżej wskazanym 
linkiem.

Źródło: UZP

Wnioski o dotację w trzecim konkursie 
na wysokosprawną kogenerację
 Do 29 stycznia 2018 r. Narodowy Fundusz 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
będzie przyjmować wnioski o dotację na 
źródła wysokosprawnej kogeneracji w ra-
mach unijnego poddziałania 1.6.1. Budżet 
130 mln zł zostanie rozdysponowany między 
przedsiębiorców, jednostki samorządu tery-
torialnego i spółdzielnie. Nabór rozpocznie 
się 30 listopada br. W trzecim konkursie z Pro-
gramu Operacyjnego Infrastruktura i Środo-
wisko 2014-2020, poddziałanie 1.6.1 Źródła 
wysokosprawnej kogeneracji, pod uwagę 
będą brane projekty polegające na budowie 
nowych lub zwiększeniu mocy (w wyniku roz-
budowy lub przebudowy) istniejących jedno-
stek wytwarzania energii elektrycznej i ciepła 
w technologii wysokosprawnej kogeneracji 
w jednostkach kogeneracji o całkowitej no-
minalnej mocy elektrycznej powyżej 1 MW 
(dotyczy planowanej mocy zainstalowanej 
realizowanej w ramach POIiŚ instalacji).

Maksymalny udział dofinansowania w wydat-
kach kwalifikowalnych na poziomie projektu 
został ustalony zgodnie z przepisami pomo-
cy publicznej i nie może być to więcej niż 
85%. Dofinansowanie może być udzielone na 
przedsięwzięcia realizowane na terenie całe-
go kraju za wyjątkiem tych, które zlokalizo-
wane są na terenie województwa śląskiego, 
bo dla nich przewidziano wsparcie w ramach 
poddziałania 1.7.3 POIiŚ.

To ostatni z trzech ogłoszonych w tym roku 
konkursów w ramach poddziałania 1.6.1 
Źródła wysokosprawnej kogeneracji. Pierw-
szy nabór NFOŚiGW przeprowadził w ter-
minie od 30 czerwca do 30 września 2016 r. 
Wówczas wpłynęło 49 wniosków o dofinan-
sowanie na łączną kwotę 722 mln zł, przy 
czym ich całkowity budżet szacowany był na 
ponad 2,2 mld zł. W wyniku oceny formalnej 
pozostało 48 wniosków, a po weryfikacji me-
rytorycznej – do dofinansowania rekomendo-
wano 28 projektów, których wartość wyniosła 
ponad 1 mld zł, w tym bezzwrotna dotacja to 
kwota 294 mln zł. Kolejne 200 mln zł czeka 
jeszcze do podziału w ramach drugiego kon-
kursu, na który wnioski do NFOŚiGW mogą 
wpływać do 28 listopada br. (od 30 września) 
przy czym trwający nabór dedykowany jest 
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Konkluzje BAT zaskarżone 
 Rząd Rzeczypospolitej Polskiej zdecydo-

wał się wnieść do Trybunału Sprawiedliwości 
Unii Europejskiej (TSUE) skargę o stwierdze-
nie nieważności decyzji o konkluzjach BAT 
w trybie art. 263 Traktatu o funkcjonowaniu 
Unii Europejskiej.

17 sierpnia 2017 r. została opublikowana de-
cyzja wykonawcza Komisji UE ustanawiająca 
konkluzje dotyczące najlepszych dostępnych 
technik (BAT) w odniesieniu do dużych obiek-
tów energetycznego spalania zgodnie z dy-
rektywą Parlamentu Europejskiego i Rady 
2010/75/UE (decyzja o konkluzjach BAT). 

Po przeanalizowaniu zarówno treści tej de-
cyzji, jak i postępowania przeprowadzonego 
w celu jej przyjęcia, a także mając na wzglę-
dzie istotne zastrzeżenia, uwagi i propozy-
cje, które były zgłaszane przez Ministerstwo 
Środowiska w pismach skierowanych do 
Dyrekcji Generalnej ds. Środowiska Komisji 
UE, jak również przez członków delegacji re-
prezentującej Polskę i polski sektor energe-
tyczny w toku prac nad jej kształtem – polski 
rząd zdecydował się wnieść do TSUE skargę 
o stwierdzenie nieważności decyzji o konklu-
zjach BAT. 

Pierwsza grupa zarzutów obejmuje, przede 
wszystkim, ustalenie w decyzji o konkluzjach 
BAT zbyt surowych i nieadekwatnych pozio-
mów emisji powiązanych z najlepszymi do-
stępnymi technikami. Ministerstwo Środowiska 
uważa, że poziomy te zostały ustalone w opar-
ciu o błędne lub niereprezentatywne dane. 

Druga grupa zarzutów odnosi się do całej 
decyzji. Ministerstwo Środowiska uważa, że 
po pierwsze został zastosowany niewłaści-
wy tryb głosowania nad przyjęciem konkluzji 
BAT. Polska złożyła w terminie (tj. przed 31 
marca 2017 r.) wniosek o głosowanie w syste-
mie nicejskim nad opinią dotyczącą konkluzji 
BAT, nie został on jednak uwzględniony. Gło-
sowanie, które odbyło się 28 kwietnia 2017 r., 
przeprowadzono w systemie lizbońskim. 

Po drugie KE - w dniu głosowania tj. 28 kwiet-
nia br. – wprowadziła istotne poprawki do 
projektu konkluzji BAT bez wcześniejszego 
przeprowadzenia debaty nad tymi zmianami. 

Konkluzje BAT (tzw. najlepsze dostępne 
techniki) określają normy zanieczyszczenia 
powietrza dla zakładów energetycznych. 
Wprowadzają one m.in. bardziej restrykcyjne 
wymogi dla takich zanieczyszczeń, jak: SO2 
(dwutlenek siarki), NOx (tlenki azotu) oraz 
pyłu niż przewiduje to dyrektywa o emisjach 
przemysłowych (dyrektywa IED). Konkluzje 
BAT dopuszczalnymi poziomami emisji obej-
mują także dodatkowe substancje, takie jak 
Hg (rtęć), HCl (chlorowodór), HF (fluorowo-
dór) i NH3 (amoniak). 

W opinii Ministerstwa Środowiska dostoso-
wanie polskich przedsiębiorstw, w krótkim 
okresie (4 lata), do restrykcyjnych wymogów 
konkluzji BAT będzie wymagało bardzo wy-
sokich nakładów finansowych.

Źródło: MŚ

Inauguracja inwestycji PGNiG 
na Żeraniu
 25 października 2017 r. z udziałem wice-

ministra energii podpisano i wmurowano akt 
erekcyjny pod budowę nowego bloku gazo-
wo-parowego w Elektrociepłowni Żerań nale-
żącej do PGNiG TERMIKA SA. W wydarzeniu 
uczestniczyli także minister środowiska, pre-
zes PGNiG oraz prezes PGNiG Termika. 

Nowy blok będzie jedną z najnowocześniej-
szych jednostek parowo-gazowych w Polsce. 
Po zakończeniu budowy, wyeksploatowane 
kotły węglowe zostaną wycofane z użytku, 
a nowa jednostka wytwórcza umożliwi zwięk-
szenie produkcji energii elektrycznej w elek-
trociepłowni o ok. 55 proc. 

Budowa bloku gazowo-parowego to strate-
giczna inwestycja energetyczna dla aglome-
racji warszawskiej i jedna z najważniejszych 
realizowanych aktualnie przez spółkę inwe-
stycji w kraju. 

Realizacja inwestycji przewidziana jest na 
lata 2017-2020. Budowa jest przeprowadzona 
w formule EPC – projektowanie, kompletacja 
dostaw, realizacja pod klucz. Wartość kon-
traktu na dostawę i montaż bloku gazowo-
-parowego w Elektrociepłowni Żerań to 1,6 
mld zł. Wraz z kontraktem zawarta została na 
okres 6 lat umowa na świadczenie usługi ser-
wisowej. 

Blok wyposażony będzie w turbinę gazową 
klasy F z kotłem odzysknicowym oraz turbi-
nę parową. Po zakończeniu budowy, wyeks-
ploatowane kotły węglowe zostaną wycofane 
z użytku, a nowa jednostka wytwórcza umoż-
liwi zwiększenie produkcji energii elektrycz-
nej w elektrociepłowni o ok. 55%. Parametry 
bloku pozwolą na utrzymanie mocy wytwór-
czych na poziomie zapewniającym dostawy 
ciepła dla systemu warszawskiego.

Parametry techniczne bloku będą spełniały 
wymogi Dyrektywy ws. Emisji Przemysło-
wych (IED) oraz wymogi BAT (Najlepszych 
Dostępnych Technologii). Projekt przyczyni 
się do poprawy bezpieczeństwa energetycz-
nego aglomeracji warszawskiej oraz odczu-
walnej poprawy jakości powietrza.

Podstawową korzyścią dla Warszawy z budo-
wy bloku gazowo-parowego na Żeraniu bę-
dzie obniżenie emisji szkodliwych gazów i py-
łów. Dzięki tej inwestycji emisja maksymalna 
roczna z Ec Żerań zmaleje w mieście o: ok. 
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ocieplenie przegród zewnętrznych obiektu 
(w tym ścian zewnętrznych, podłóg, dachów 
i stropodachów, wymiana okien, drzwi ze-
wnętrznych); wymiana oświetlenia na ener-
gooszczędne; przebudowa systemów grzew-
czych lub podłączenie bardziej efektywnego 
energetycznie i ekologicznie źródła ciepła; in-
stalacja/przebudowa systemów chłodzących 
(w tym również z zastosowaniem OZE); bu-
dowa i przebudowa systemów wentylacji i kli-
matyzacji; zastosowanie automatyki pogo-
dowej; zastosowanie systemów zarządzania 
energią w budynku; budowa lub przebudowa 
wewnętrznych instalacji odbiorczych oraz li-
kwidacja dotychczasowych nieefektywnych 
źródeł ciepła; instalacja mikrogeneracji lub 
mikrotrigeneracji na potrzeby własne; instala-
cja OZE w modernizowanych energetycznie 
budynkach (jeśli to wynika z przeprowadzo-
nego audytu energetycznego); opracowanie 
projektów modernizacji energetycznej stano-
wiących element projektu inwestycyjnego; 
instalacja indywidualnych liczników ciepła, 
chłodu oraz ciepłej wody użytkowej; moder-
nizacja instalacji wewnętrznych ogrzewania 
i ciepłej wody użytkowej; instalacja zaworów 
podpionowych i termostatów; tworzenie zie-
lonych dachów i „żyjących, zielonych ścian”; 
przeprowadzenie audytów energetycznych 
jako elementu projektu inwestycyjnego. Za-
kres przedsięwzięcia głębokiej komplekso-
wej modernizacji energetycznej budynku 
musi wynikać z przeprowadzonego audytu 
energetycznego i prowadzić do redukcji zu-
życia energii końcowej o co najmniej 25%.

Poprzedni konkurs z poddziałania 1.3.1 pro-
wadzony był przez NFOŚiGW od 22 stycznia 
do 31 maja 2016 r. W ramach jego rozstrzyg-
nięcia podpisano 171 umów, których koszty 
całkowite to 1 549 979 108,96 zł, w tym 1 119 
736 350,48 zł z UE.

Źródło: NFOŚiGW

Umowy o dofinansowanie projektów 
energetycznych z Programu 
Infrastruktura i Środowisko – podpisane
 27 października 2017 r. zostały podpisane 

kolejne umowy o dofinansowanie z Programu 
Infrastruktura i Środowisko w ramach dwóch 
poddziałań: 1.1.2 Wspieranie projektów do-
tyczących budowy oraz przebudowy sieci 
umożliwiających przyłączenie jednostek wy-
twarzania energii z OZE oraz 1.4.1 Wsparcie 
budowy inteligentnych sieci elektroenerge-
tycznych o charakterze pilotażowym i demon-
stracyjnym.

ENEA jest beneficjentem 6 umów podpi-
sanych w ramach Programu Infrastruktura 
i Środowisko (POIiŚ). Dofinansowanie, jakie 
otrzyma ze środków unijnych to prawie 71 

84% dla pyłu; ok. 89% dla SO2 (dwutlenku 
siarki); ok. 32% dla NOx (tlenków azotu). 

Ponadto, nowy blok gazowo-parowy będzie 
emitował o ok. 40% mniej CO2 w porównaniu 
do wyłączanych kotłów. 

Źródło: ME, PGNiG Termika

Będzie Rzecznik Funduszy Europejskich
 Ministerstwo Rozwoju ogłosiło nabór kan-

dydatów na stanowisko Rzecznika Funduszy 
Europejskich. Zgodnie z nowelizacją tzw. 
ustawy wdrożeniowej, rzecznika obligatoryj-
nie powołają instytucje zarządzające, a fa-
kultatywnie inne instytucje systemu realizacji 
programów operacyjnych.

Rzecznik Funduszy Europejskich będzie 
dbał o interesy beneficjentów. W przypadku 
jakichkolwiek problemów, udzieli wsparcia 
w kontaktach z poszczególnymi instytucja-
mi, które wdrażają fundusze unijne. Zgodnie 
z nowelizacją ustawy z dnia 11 lipca 2014 roku 
o zasadach realizacji programów w zakresie 
polityki spójności finansowanych w perspek-
tywie finansowej 2014-2020 (ustawa wdro-
żeniowa), Rzecznik będzie m.in. dokonywał 
okresowych przeglądów procedur realizacji 
krajowych programów operacyjnych, zarzą-
dzanych przez Ministerstwo Rozwoju.

Źródło: MR

Kolejny nabór na projekty dot. 
modernizacji energetycznej 
w budynkach użyteczności publicznej
 Pod koniec roku rozpocznie się nowy nabór 

na dofinansowanie projektów dotyczących 
głębokiej kompleksowej modernizacji ener-
getycznej budynków użyteczności publicz-
nej – zapowiada Narodowy Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej, który zare-
zerwował na ten cel unijne 90 mln zł. Szanse 
na pieniądze mają: państwowe jednostki bu-
dżetowe, szkoły wyższe, administracja rządo-
wa oraz nadzorowane lub podległe jej organy 
i jednostki organizacyjne.

Nabór – w ramach drugiego konkursu z Pro-
gramu Operacyjnego Infrastruktura i Środo-
wisko 2014-2020, poddziałanie 1.3.1 Wspiera-
nie efektywności energetycznej w budynkach 
użyteczności publicznej – potrwa niecałe dwa 
miesiące, od 29 grudnia 2017 r. do 27 lutego 
2018 r., a jego rozstrzygnięcie zaplanowano 
na październik przyszłego roku. Maksymalny 
poziom dofinansowania z Unii Europejskiej 
w wydatkach kwalifikowanych na poziomie 
projektu wynosi 85%.

Wsparcie będzie skierowane na projekty 
z zakresu głębokiej, kompleksowej moderni-
zacji energetycznej budynków użyteczności 
publicznej, obejmującej takie elementy, jak: 
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mln złotych, które zostaną przeznaczone na:

• trzy inwestycje w stacje elektroenerge-
tyczne umożliwiające rozwój energetyki 
odnawialnej, w Szczepankowie, Suchym 
Lesie oraz Kostrzyniu,

• trzy projekty dotyczą modernizacji i prze-
budowy linii i stacji SN i nN oraz ich auto-
matyzację, dzięki zastosowaniu zdalnego 
sterowania i elektroenergetycznej automa-
tyki zabezpieczeniowej w środkowej i pół-
nocnej Wielkopolsce oraz w zachodniopo-
morskim. 

Cztery kolejne umowy realizowane będą 
przez Tauron Dystrybucja S.A., który otrzyma 
33,6 mln zł dofinansowania z POIiŚ na inwe-
stycję w budowę inteligentnej infrastruktury 
elektroenergetycznej. Projekty dotyczące 
modernizacji rozdzielni SN, budowy i wymia-
ny SN oraz budowy i modernizacji SN i nN 
realizowane będą w województwie śląskim, 
natomiast w dolnośląskim zostanie prze-
prowadzona modernizacja rozdzielnicy SN 
w rozdzielnicach sieciowych SN na Śląsku 
i Dolnym Śląsku.

Źródło: Serwis Programu Infrastruktura i Śro-
dowisko

Aukcje OZE w 2017 r. odwołane 
 W tym roku nie odbędą się już aukcje OZE 

– poinformował Urząd Regulacji Energetyki 
wyjaśniając, że wynika to z opublikowanych 
nowych rozporządzeń rządu. W dniu 29 
września br. zostały opublikowane rozporzą-
dzenia Rady Ministrów zmieniające rozporzą-
dzenie w sprawie maksymalnej ilości i war-
tości energii elektrycznej z odnawialnych 
źródeł energii, która może zostać sprzedana 
w drodze aukcji w 2017 r. oraz rozporządze-
nie zmieniające rozporządzenie w sprawie 
kolejności przeprowadzania aukcji na sprze-
daż energii elektrycznej z odnawialnych źró-
deł energii w 2017 r. Zgodnie z dyspozycją 
tych przepisów w roku 2017 nie odbędą się 
kolejne aukcje na sprzedaż energii elektrycz-
nej z odnawialnych źródeł energii. 

Taka decyzja rządu, zawarta w rozporządze-
niach Rady Ministrów z 29 września, oznacza, 
że nadzieję na organizację aukcji jeszcze 
w tym roku tracą m.in. inwestorzy planujący 
budowę farm wiatrowych i fotowoltaicznych 
o mocy powyżej 1 MW. To właśnie ich miała 
promować kolejna aukcja wskazana w roz-
porządzeniu z 20 marca, którą miał ogło-
sić URE. Wartość sprzedanej energii miała 
sięgnąć ponad 1,97 mld zł. Nadzieję na or-
ganizację aukcji tracą też inwestorzy, którzy 
mogli zgłosić swoje projekty w koszykach 
wskazanych w punktach 7-13 rozporządzenia 
z 20 marca. Szansę na wsparcie mieli zyskać 
inwestorzy planujący budowę m.in. elektro-

wni biomasowych, wodnych, biogazowych 
czy instalacji wykorzystujących do produkcji 
energii ulegające biodegradacji odpady prze-
mysłowe i komunalne. Zgodnie z aktualnym 
stanem prawnym, w tym roku nie powinna się 
już odbyć żadna aukcja – o ile nie doczekamy 
się kolejnego, niespodziewanego rozporzą-
dzenia rządu.

28 września odbyła się aukcja dla instalacje 
istniejących o mocy zainstalowanej elektrycz-
nej nie większej niż 1 MW, spełniające kryte-
rium stopnia wykorzystania mocy zainstalo-
wanej elektrycznej – powyżej 3 504 MWh/
MW/rok, czyli biogazowni innych niż rolnicze 
i jednostek wykorzystujących biomasę oraz 
niektórych elektrowni wodnych. 

Zaczynają obowiązywać normy, 
które mają poprawić jakość powietrza 
w Polsce 
 Zgodnie z wchodzącym w życie 1 paździer-

nika rozporządzeniem zaostrzającym nor-
my emisyjne domowych kotłów grzewczych 
z polskich miast zaczną znikać piece, które 
są główną przyczyną zanieczyszczenia po-
wietrza. 

Zgodnie z rozporządzeniem kotły grzewcze, 
które zostały wyprodukowane do 1 paździer-
nika br., będzie można wprowadzać do obro-
tu i do użytkowania do końca czerwca 2018 
roku. Ministerstwo Rozwoju tłumaczyło, że 
okres przejściowy ma pozwolić na sprzedaż 
i instalację kotłów, które zostały wyproduko-
wane jeszcze przed wejściem w życie tej re-
gulacji. Od lipca 2018 r. w Polsce nie będzie 
można produkować ani instalować pieców 
o niższej niż piąta klasa emisyjności. W kot-
łach nie będzie można też instalować rusztów 
awaryjnych, które najczęściej służą do spala-
nia odpadów komunalnych.

Drugim wątkiem „niezmiernie istotnym”, są 
normy jakości dla paliw stałych. Zgodnie 
z ustawą, nad którą prace kończy resort roz-
woju wspólnie z ministerstwem energii, nie 
będzie można wykorzystywać do ogrzewania 
domów najgorszej jakości paliw stałych np. 
mułów i flotokoncentratów. 

Kolejne proponowane rozwiązania będą do-
tyczyć tzw. ubóstwa energetycznego, czyli 
wsparcia osób najbiedniejszych. 

Zaczyna brakować węgla opałowego 
 „Dziennik Gazeta Prawna” (3.10) pisze 

o pojawiających się problemach z zakupem 
węgla opałowego. 

Wg IGSPW – braki węgla opałowego są 
bardzo odczuwalne, a ludzie jak słyszą, że 
go brakuje, kupują więcej na wszelki wypa-
dek. Po pierwsze krajowi producenci fedrują 
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mniej, niż zakładali, a po drugie są problemy 
z importem. Ze względu na remont mostu ko-
lejowego na Bugu przepustowość przejścia 
w Małaszewiczach zmalała o kilkadziesiąt 
procent, a na wjazd do Polski czeka kilkaset 
tysięcy ton węgla z Rosji. W tej sytuacji trans-
porty kieruje się na inne przejścia, które też 
się korkują. Z kolei do transportu węgla z por-
tów brakuje już węglarek. 

Gazeta przypomina, że głównym dostawcą 
węgla dla odbiorców indywidualnych jest 
PGG, która przestanie dostarczać dla od-
biorców indywidualnych węgle najgorszej 
jakości, czyli flotokoncentraty, muły i miały. 
Samych miałów w okresie od września do 
grudnia sprzedawało się ok. 1,2 mln ton. Od-
czuwalny zaczyna być też brak ekogroszków. 
Polskie kopalnie mogą wyprodukować rocz-
nie 0,3 mln ton ekogroszku w sytuacji, gdy 
zapotrzebowanie na niego wynosi 2 mln ton 
i będzie wzrastać ze względu na obowiązy-
wanie przepisów zakazujących sprzedaży 
kotłów najgorszej jakości.

W sierpniu spadła cena węgla dla 
energetyki, wzrosła dla ciepłownictwa 
 Jak podaje PAP (2.10) w sierpniu br. cena 

węgla dostarczanego do energetyki była o 4 
proc. niższa niż miesiąc wcześniej. Prawie o 6 
proc wzrosła natomiast cena węgla dla cie-
płownictwa – wskazują indeksy cenowe dla 
węgla kamiennego, publikowane przez Agen-
cję Rozwoju Przemysłu (ARP). 

Oddział ARP w Katowicach, monitorujący sy-
tuację w górnictwie węgla kamiennego, po-
dał wartości, jakie osiągnęły w sierpniu dwa 
indeksy obrazujące sytuację na krajowym 
rynku węgla energetycznego. Indeks PSC-
MI1 (z ang. PolishSteamCoal Market Index) 
wyraża ceny węgla dla tzw. energetyki zawo-
dowej i przemysłowej (do produkcji energii 
elektrycznej), natomiast indeks PSCMI2 - dla 
ciepłowni przemysłowych i komunalnych (do 
wytwarzania ciepła). ARP oblicza miesięczne 
indeksy wspólnie z Towarową Giełdą Energii.

W sierpniu wartość indeksu dla rynku energii 
elektrycznej wyniosła 200,76 zł za tonę, co 
oznacza zauważalny spadek wobec warto-
ści z lipca, która wyniosła 208,39 zł za tonę, 
i z czerwca, kiedy było to 208,45 zł.

W ujęciu obrazującym wartość energetycz-
ną tego surowca również nastąpił spadek - 
w sierpniu gigadżul energii z węgla kosztował 
9,22 zł wobec 9,33 zł w lipcu, 9,30 zł w czerw-
cu i 9,21 zł w maju.

Wartość, jaką energetyka i ciepłownictwo 
płacą za gigadżul energii uzyskanej z zaku-
pionego węgla jest innym, obok cen za tonę, 
miernikiem sytuacji na rynku węgla energe-
tycznego. W maju br. poziom 9 zł za gigadżul 
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został przekroczony po raz pierwszy od grud-
nia 2015 r.; w ostatnich miesiącach wskaźnik 
ten był stale na poziomie 8,5-8,9 zł za giga-
dżul – maj był pod tym względem przeło-
mowy, a w czerwcu i lipcu nastąpił dalszy, 
niewielki wzrost tego wskaźnika. W sierpniu 
po raz pierwszy od kilku miesięcy nastąpił 
spadek, choć nadal gigadżul energii wart jest 
ponad 9 zł.

Mimo sierpniowego spadku indeksu cen wę-
gla energetycznego, w porównaniu z ceną 
z zeszłego roku wytwórcy energii elektrycznej 
muszą obecnie płacić za tonę węgla o 11,98 
zł więcej niż w sierpniu 2016 r., co oznacza 
wzrost o 6,4 proc. 

Natomiast wartość indeksu PSCMI2 dla cie-
płowni i pozostałych odbiorców krajowych 
zwiększyła się w sierpniu, w odniesieniu do 
lipca, prawie o 6 proc., do 244,66 zł za tonę 
(10,36 zł za gigadżul), wobec 231,30 zł za tonę 
w lipcu (9,83 zł za gigadżul) oraz 223,54 zł za 
tonę w czerwcu (9,52 zł za gigadżul) i 232,42 
zł w maju (9,86 zł za gigadżul). Przedstawicie-
le ARP zauważają, że w sierpniu wartość in-
deksu PSMCI przełamała w końcu barierę 10 
zł za gigadżul wytworzonej z węgla energii, 
poprzednio osiągniętą w kwietniu br.

W swoim opracowaniu przedstawiciele ARP 
wskazują, że w sierpniu na polskim rynku wę-
gla energetycznego już kolejny miesiąc utrzy-
mywała się tendencja polegająca na tym, że 
indeks PSCMI1 dla energetyki zawodowej 
malał, a indeks PSCMI2 dla ciepłowni rósł. 
Sierpniowa cena węgla dla ciepłownictwa 
była aż o 27,4 proc. wyższa od ubiegłorocz-
nej.

Indeksy tworzone wspólnie przez ARP i TGE 
bazują na danych miesięcznych ex-post i wy-
rażają cenę zbytu węgla kamiennego w ja-
kości dostosowanej do potrzeb odbiorców. 
Wyrażona w indeksach wartość to cena wę-
gla netto „na wagonie” w punkcie załadunku 
– bez uwzględnienia podatku akcyzowego, 
kosztów ubezpieczenia oraz kosztów dosta-
wy.

Analiza indeksów w ciągu ostatnich miesięcy 
wskazuje, że choć ceny węgla energetycz-
nego są wyraźnie wyższe niż przed rokiem, 
nadal daleko im do rekordowego poziomu 
z pierwszych miesięcy 2012 r., kiedy indeks 
obrazujący ceny węgla dla energetyki wyno-
sił maksymalnie 283,61 zł, a dla ciepłowni-
ctwa 357,65 zł.

Polskie Indeksy Rynku Węgla Energetycz-
nego to grupa wskaźników cen wzorcowe-
go węgla energetycznego, produkowanego 
przez krajowych producentów i sprzedawa-
nego na krajowym rynku energetycznym 
oraz krajowym rynku ciepła. Wyznaczane są 
co miesiąc na podstawie danych przetwarza-
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nych przez Agencję Rozwoju Przemysłu, przy 
współpracy Towarowej Giełdy Energii. Obie 
instytucje wraz z Instytutem Gospodarki Su-
rowcami Mineralnymi i Energią Polskiej Aka-
demii Nauk w Krakowie są współwłaściciela-
mi metodologii obliczania indeksów. 

Raport: mniej kradzieży i zniszczeń 
infrastruktury
 O 33 proc. mniej kradzieży i zniszczeń in-

frastruktury telekomunikacyjnej, energetycz-
nej i kolejowej zarejestrowano w 2016 r. w po-
równaniu do 2015 r. - napisano w raporcie 
Urzędu Komunikacji Elektronicznej, Urzędu 
Regulacji Energetyki i Urzędu Transportu Ko-
lejowego. Wspólna inicjatywa Urzędu Regu-
lacji Energetyki, Urzędu Komunikacji Elektro-
nicznej oraz Urzędu Transportu Kolejowego, 
dotycząca działań przyczyniających się do 
zmniejszenia zjawiska kradzieży i dewastacji 
infrastruktury w Polsce, ma już pięć lat. Pod-
pisane w 2012 roku „Memorandum w sprawie 
przeciwdziałania kradzieży i dewastacji infra-
struktury” przynosi efekty, udało się uratować 
życie wielu ludzi i zapobiec stratom liczonym 
w milionach złotych. Przygotowany przez trzy 
Urzędy raport o skali kradzieży i dewastacji 
infrastruktury telekomunikacyjnej, energe-
tycznej i kolejowej w 2016 r. zaprezentowano 
podczas poniedziałkowej konferencji. 

W energetyce zjawisko dotyczy przede 
wszystkim spółek dystrybucyjnych i prze-
syłowej, których infrastruktura znajduje się 
praktycznie na terenie całego kraju, poza te-
renem zakładów, często w miejscach niedo-
stępnych, trudnych do monitorowania. 

Współpraca wielu instytucji i spółek infra-
strukturalnych jest efektywna i ma wymiar 
ekonomiczny. Gdy porównamy dane z 2015 
i 2016 roku, okazuje się, że udało się o 33 
proc. ograniczyć liczbę kradzieży i przypad-
ków dewastacji infrastruktury w telekomu-
nikacji, energetyce i na kolei. Jednak przed 
zaangażowanymi podmiotami i instytucjami 
jeszcze sporo pracy, gdyż w 2016 roku na 
skutek kradzieży i dewastacji infrastruktury 
prawie 75 tys. klientów zostało pozbawio-
nych usług telekomunikacyjnych, ponad 12 
tys. odbiorców utraciło na jakiś czas zasilanie 
i ponad 7,5 tys. pociągów nie przyjechało na 
czas. Łączne straty trzech branż sięgnęły 20 
mln złotych. Na szczęście widać skuteczność 
działań prewencyjnych, ponieważ jeszcze 
w 2012 roku straty sięgały 64 mln zł.

W energetyce zjawisko to ma wymiar nie tyl-
ko ekonomiczny. Niestety, często skutkiem 
kradzieży i dewastacji są wypadki, którym 
ulegają osoby postronne, jak i sami złodzieje. 

W energetyce w ubiegłym roku nastąpił 13 
proc. spadek liczby kradzieży i dewastacji in-

frastruktury w stosunku do roku 2015 (z 2 198 
do 1 908 incydentów). Ograniczono również 
liczbę incydentów i ich koszty. Spadły one 
z 9,6 mln zł do 4,5 mln zł. 

Źródło: URE, UKE, UTK

Unijne pieniądze dla MPEC 
w Białymstoku
 NFOŚiGW przekaże ponad 0,5 mln zł unij-

nej dotacji na budowę sieci ciepłowniczych 
w Białymstoku. Efektem inwestycji będzie 
podłączenie nowych odbiorców oraz zwięk-
szenie produkcji ciepła w kogeneracji. Benefi-
cjentem unijnej dotacji przyznanej za pośred-
nictwem Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej jest Miej-
skie Przedsiębiorstwo Energetyki Cieplnej 
Sp. z o.o. w Białymstoku, które w ramach 
projektu wybuduje sieć ciepłowniczą magi-
stralną, rozdzielczą oraz przyłącza i mon-
taż sześciu węzłów cieplnych w budynkach 
mieszkalnych wielorodzinnych. Rezultatem 
ma być wzrost wykorzystania wysokospraw-
nej kogeneracji w oparciu o zapotrzebowa-
nie na ciepło systemowe związane z przy-
łączeniem nowych budynków oraz znaczna 
poprawa jakości powietrza. Przewiduje się 
zmniejszenie zużycia nieodnawialnej energii 
pierwotnej o ok. 16 741,5 GJ/rok, a szacowa-
ny roczny spadek emisji gazów cieplarnia-
nych ma wynieść ok. 1 209 Mg CO2/rok. 

NFOŚiGW zaznacza, że jest to pierwsza umo-
wa zawarta w ramach Programu Operacyjne-
go Infrastruktura i Środowisko 2014-2020, 
działanie 1.6.2 „Sieci ciepłownicze i chłodni-
cze dla źródeł wysokosprawnej kogeneracji”. 

Ciepłownicy apelują do 
samorządowców o więcej współpracy 
przy uciepłownianiu
 O szerszą niż dotąd współpracę przy roz-

woju sieci ciepłowniczych – jako najbardziej 
efektywnego i ekologicznego źródła ciepła 
– zaapelowali 4.10 w Katowicach przedstawi-
ciele firm energetycznych do samorządow-
ców woj. śląskiego. Samorządowcy wskazują 
na bariery ekonomiczne związane np. z kosz-
tami podłączeń do sieci. Odwołują się też do 
obowiązujących przepisów, wskutek których 
np. nie mają wpływu na wybór źródła ciepła 
przez inwestorów nowych obiektów. Okazją 
do dyskusji nt. zalet uciepłownienia i ba-
rier w jego upowszechnianiu była pierwsza 
z planowanego cyklu debat nt. kogeneracji 
zorganizowana przez Polskie Towarzystwo 
Elektrociepłowni Zawodowych. Wzięli w niej 
udział przedstawiciele branży, lokalnych sa-
morządów z woj. śląskiego, a także świata 
nauki i polityki. Prezes Towarzystwa akcento-
wał, że większe upowszechnienie kogenera-
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cji, czyli produkcji energii cieplnej i elektrycz-
nej w jednym procesie, wpisałoby się m.in. 
w coraz liczniejsze, podejmowane również 
przez samorządy, działania na rzecz ochrony 
powietrza. 

Kogeneracja to najbardziej wydajny i bez-
pieczny dla środowiska sposób wytwarzania 
energii elektrycznej i ciepła. Należy dążyć, 
aby istniejące ciepłownie i kotłownie zamienić 
na jednostki kogeneracyjne. Wtedy systemy 
ciepłownicze staną się bardziej efektywne.

Na przeszkodzie rozwoju sieci ciepłowni-
czych stoi m.in. brak szeroko pojętej współ-
pracy na szczeblu regionalnym i lokalnym 
– przede wszystkim producentów i dystrybu-
torów ciepła z samorządowcami.

Ciepłownicy oczekują od władz miast, aby to 
one opracowały mapy, z których jasno wyni-
kałoby, jakie obszary trzeba wprowadzić do 
ciepła systemowego, a w jakich te warunki są 
o wiele mniej korzystne - i na tej podstawie 
zorganizowały dopłaty: tam, gdzie się to da, 
do ciepła systemowego.

Samorządowcy przypomnieli, że samorządy 
w większości nie są właścicielami źródeł wy-
twarzania ani sieci, nie mogą więc podejmo-
wać bezpośrednich inwestycji. Promują ofer-
tę spółek ciepłowniczych i refinansują część 
opłaty podłączeniowej, natomiast, w przy-
padku tego miasta, gdzie zdecydowana więk-
szość zabudowy jest rozproszona, barierą 
pozostają zarówno koszty podłączenia, jak 
i późniejszy wysoki koszt ciepła systemowe-
go. Samorządy nie mają obecnie narzędzi 
pozwalających np. na nakazywanie podpi-
nania do istniejących sieci ciepłowniczych 
nowych budynków. Z kolei zgodnie z obec-
nym prawem budowlanym zmiana sposobu 
ogrzewania budynku w trakcie inwestycji jest 
tzw. zmianą nieistotną – z punktu widzenia 
udzielonego pozwolenia na budowę. Obec-
nie organy budowlane są pozbawione jakich-
kolwiek instrumentów weryfikacji, co ktoś 
wkłada do budynku. Jeżeli np. wprowadza-
ny jest zapisy w planach zagospodarowania 
przestrzennego o preferowanych źródłach 
ciepła, takie plany są uchylane przez wojewo-
dów, którzy twierdzą, że źródła ogrzewania 
nie są elementem zagospodarowania prze-
strzennego. 

Podsumowując debatę prezes PTEZ ocenił, 
że w zabiegach o program rozwoju kogenera-
cji nie można poprzestać na przygotowywa-
nym przez ME systemie wsparcia dla kogene-
racji. Jego zdaniem potrzebna jest też debata 
nad systemem dotacji do modernizacji, roz-
budowy sieci ciepłowniczych.

GPEC rozpoczął przewiert pod 
obwodnicą Trójmiasta 
 W zakresie budowy nowego 11-kilome-

trowego odcinka sieci ciepłowniczej, który 
obejmie dzielnice Matarnia, Jasień i Kokosz-
ki, GPEC rozpoczął 6 października przewiert 
pod obwodnicą Trójmiasta. 

Do jego realizacji wykorzystana zostanie 
jedna z kilku w Europie otwartych głowic do 
mikrotunelingu. Powstanie przewiert o śred-
nicy 1,8 m, długości 110 m na głębokości 8 
metrów. W środku zostaną umieszczone trzy 
stalowe rury stalowe o średnicy 720 mm, 
a w każdej z nich umieszczona zostanie sieć 
preizolowana o średnicy 400 mm. Do grudnia, 
w ramach rozbudowy powstanie łącznie ok. 
11 km nowej magistrali ciepłowniczej, która 
połączy trzy gdańskie dzielnice z systemem 
oplatającym pozostałą część miasta. Dostęp 
do nowej sieci ciepłowniczej zyska aż 30 tys. 
mieszkańców. Pierwsze dostawy ciepła ruszą 
jeszcze w tym roku. 

Węglokoks Energia ZPC
chce wybudować blok energetyczny 
zasilany odpadami 
 PAP (11.10): Należąca do grupy katowickie-

go Węglokoksu spółka Węglokoks Energia 
ZCP chce wybudować w Rudzie Śląskiej 
nowy blok energetyczny, zasilany paliwem 
z odpadów. Trwa procedura zmierzająca do 
wydania przez samorząd tzw. decyzji środo-
wiskowej w tej sprawie. 

Blok ma powstać na terenie istniejącej Elek-
trociepłowni Mikołaj, która jest podstawowym 
źródłem ciepła dla Rudy Śląskiej. Zakład zo-
stał zgłoszony do tzw. derogacji ciepłowni-
czej, czyli odroczenia do końca 2022 r. wdro-
żenia zaostrzonych unijnych norm w zakresie 
emisji. Do tego czasu elektrociepłownia musi 
być zmodernizowana; jednym z elementów 
modernizacji jest plan budowy nowego bloku 
energetycznego, zasilanego paliwem alterna-
tywnym z odpadów.

Produkowana będzie w nim w kogeneracji 
energia cieplna i elektryczna. Roczna wydaj-
ność projektowanej instalacji to 72 tys. ton. 
Uruchomienie tej inwestycji umożliwi doce-
lowo wyłączenie trzech innych naszych cie-
płowni węglowych w mieście. Dzięki temu 
udałoby się zmniejszyć roczną emisję pyłu 
o blisko 37 ton.

W ramach toczącego się postępowania śro-
dowiskowego, w ostatnim czasie odbyła się 
rozprawa administracyjna, podczas której 
mieszkańcy mogli zapoznać się z raportem 
oddziaływania planowanej inwestycji na śro-
dowisko.
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W ubiegłym roku inwestor wystąpił do sa-
morządu z wnioskiem o wydanie decyzji 
środowiskowej dla przedsięwzięcia oraz 
określenie zakresu raportu oddziaływania na 
środowisko. Na podstawie przygotowanego 
przez spółkę dokumentu Regionalny Dyrek-
tor Ochrony Środowiska w Katowicach we 
wrześniu br. określił warunki realizacji inwe-
stycji. Następnie miasto przystąpiło do oceny 
oddziaływania na środowisko.

Z informacji inwestora wynika, że w elektro-
ciepłowni termicznemu przekształcaniu mają 
być poddawane odpady powstające w zakła-
dach mechaniczno-biologicznego przetwa-
rzania odpadów, w tym odpady komunalne, 
które nie nadają się do odzysku materiało-
wego lub spalania w cementowniach, a które 
nie mogą lub nie powinny być składowane. 
Ponadto do instalacji trafią odpady z sektora 
gospodarczego; żadne z nich nie są odpa-
dami niebezpiecznymi. W Wojewódzkim Pla-
nie Gospodarki Odpadami rudzkiej instalacji 
przypisanych zostało 36 tys. ton odpadów 
komunalnych.

Instalacja ma być wyposażona w układ 
oczyszczania spalin, który pozwoli na reduk-
cję zanieczyszczeń do poziomu zgodnego 
z unijnymi standardami. Planowana jest tzw. 
półsucha metoda oczyszczania spalin z wy-
korzystaniem wodorotlenku wapnia, wtrysk 
węgla aktywnego oraz zastosowanie filtrów 
workowych. Oczyszczone spaliny będą od-
prowadzane przez wysoki na 50 m komin 
z układem ciągłego monitoringu spalin.

Gospodarzem rozprawy administracyjnej był 
Urząd Miasta, a jej uczestnikami, oprócz in-
westora, także dwie organizacje ekologiczne, 
które przystąpiły do postępowania na pra-
wach strony: Fundacja Instytut Rozwoju Oso-
bistego Invest z Częstochowy oraz Fundacja 
Ekologiczna Silesia. Ponadto w rozprawie 
mógł uczestniczyć każdy zainteresowany. 
Wszystkie uwagi mają być ujęte w uzasadnie-
niu decyzji środowiskowej, którą wyda prezy-
dent miasta. Gdy decyzja będzie prawomoc-
na, inwestor będzie mógł zacząć starać się 
o pozwolenie na budowę.

Zużycie energii elektrycznej w Polsce 
we wrześniu wzrosło 
 PSE podaje, że zużycie energii elektrycz-

nej w Polsce we wrześniu wyniosło 13.564 
GWh, co oznacza że wzrosło o 2,65 proc. rdr. 
W okresie styczeń-wrzesień zużycie wyniosło 
124.103 GWh, co oznacza wzrost o 2,41 proc. 
rdr. We wrześniu wyprodukowano w Polsce 
13.257 GWh energii elektrycznej, tj. o 3,13 
proc. więcej rdr. W okresie styczeń-wrzesień 
produkcja wyniosła 122.637 GWh, o 3,65 
proc. więcej rdr. 

Nowela o ograniczeniu zanieczyszczeń 
ze średnich źródeł spalania podpisana 
 PAP (17.10) – Prezydent Andrzej Duda pod-

pisał nowelę Prawa ochrony środowiska – 
poinformowała Kancelaria Prezydenta. Nowe 
przepisy mają przyczynić się do ograniczania 
emisji niektórych zanieczyszczeń do atmo-
sfery, np. pyłów ze średnich obiektów ener-
getycznego spalania. 

Nowela dotyczy głównie przeniesienia do 
polskiego prawa części postanowień unijnej 
dyrektywy MCP, której celem jest ogranicza-
nie emisji zanieczyszczeń ze średnich źródeł 
energetycznego spalania.

Dyrektywa MCP określa normy emisji do po-
wietrza takich substancji, jak: dwutlenek siar-
ki, tlenek i dwutlenek azotu (w przeliczeniu na 
dwutlenek azotu) oraz pyłów - dla średnich 
źródeł spalania paliw, czyli takich, których 
nominalna moc cieplna jest równa lub więk-
sza niż 1 MW i mniejsza niż 50 MW. Dyrekty-
wa wprowadza też wymóg objęcia średnich 
źródeł spalania paliw systemem pozwoleń 
lub rejestracji i obowiązkowym monitorowa-
niem emisji oraz wprowadza wymagania do-
tyczące eksploatacji urządzeń redukujących 
emisję. Dyrektywa jest częścią unijnej inicja-
tywy „Czyste powietrze”.

W Polsce już istnieją regulacje związane 
z emisją zanieczyszczeń ze średnich źródeł 
spalania paliw, dlatego wdrożenie dyrektywy 
MCP ma jedynie rozwinąć bądź doprecyzo-
wać niektóre obowiązujące przepisy.

Chodzi m.in. o wprowadzenie zmian doty-
czących: zawartości wniosków o wydanie 
pozwoleń na emisję, informacji zamieszcza-
nych w zgłoszeniach dotyczących emisji do 
powietrza, prowadzenia publicznie dostęp-
nego rejestru średnich źródeł spalania paliw, 
a także przeprowadzania - na etapie przygo-
towywania programów ochrony powietrza 
– analizy potrzeby wprowadzenia bardziej 
rygorystycznych od wynikających z dyrekty-
wy MCP, dopuszczalnych wielkości emisji dla 
średnich źródeł spalania paliw, zlokalizowa-
nych w strefach, w których nie są dotrzymy-
wane standardy jakości powietrza. 

Zgodnie z dyrektywą MCP, wynikające z niej 
wymagania emisyjne będą miały zastosowa-
nie do istniejących średnich źródeł spalania 
dopiero od 1 stycznia 2025 r. albo od 1 stycz-
nia 2030 r. – w zależności od wielkości no-
minalnej mocy cieplnej źródła (termin wcześ-
niejszy dotyczy źródeł o nominalnej mocy 
cieplnej większej niż 5 MW).

W Polsce czasowe odstępstwa, obejmujące 
okres od 1 stycznia 2025 r. do 31 grudnia 
2029 r., dotyczyć będą niektórych źródeł za-
silających sieci ciepłownicze lub wykorzysty-
wanych do napędzania tłoczni gazu. Deroga-
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cje te będzie można stosować wyłącznie do 
źródeł istniejących o nominalnej mocy ciep-
lnej większej niż 5 MW.

Ponadto, nowo utworzony rejestr średnich 
źródeł spalania paliw, spełniający wymagania 
dyrektywy MCP, ma być publicznie dostępny 
i będzie prowadzony w postaci elektronicznej 
od 1 stycznia 2019 r. przez Krajowy Ośrodek 
Bilansowania i Zarządzania Emisjami (KOBi-
ZE). Ustawa wejdzie w życie po upływie 30 
dni od dnia ogłoszenia. 

Zmiany w zarządzie PTPiREE
 Podczas Zgromadzenia Krajowego Pol-

skiego Towarzystwa Przesyłu i Rozdziału 
Energii Elektrycznej odbywającego się 24 
października w Warszawie, zmieniony został 
dotychczasowy skład zarządu. 

Zgromadzenie przyjęło rezygnację dotych-
czasowego prezesa Roberta Stelmaszczyka. 
Decyzją Zgromadzenia Krajowego nowym 
prezesem został Robert Zasina. 

Podjęto również decyzję o powołaniu na 
członka zarządu Roberta Stelmaszczyka 
i Marka Kasickiego. 

Robert Zasina jest prezesem zarządu Tauron 
Dystrybucja, Robert Stelmaszczyk pełni funk-
cję prezesa zarządu innogy Stoen Operator, 
zaś Marek Kasicki jest wiceprezesem Zarzą-
du Energi-Operator.

Raport Forum Energii dotyczący 
ciepłownictwa w Polsce 
 Autorzy raportu „Ostatni dzwonek dla cie-

płownictwa w Polsce Ciepłownictwo” zwra-
cają uwagę, że w Polsce pilnie wymaga 
modernizacji, a negocjowanie okresów przej-
ściowych dla unijnych przepisów pozwalało 
dotychczas odsuwać podejmowanie trud-
nych decyzji. Terminy jednak płyną. 

W raporcie przygotowany przez Forum Energii 
Forum wskazano miedzy innymi na koniecz-
ną modernizacji ciepłownictwa i zwrócono 
uwagę na problemy tego sektora. W ocenie 
autorów opracowania jednym z wyzwań są 
wyższe ceny ciepła w biedniejszych miejsco-
wościach. Jak podano w raporcie w miastach 
powyżej 500 tys. mieszkańców koszty ciepła 
pochłaniają 4,33 proc. dochodów rozporzą-
dzalnych przeciętnego gospodarstwa domo-
wego, a w miastach poniżej 20 tys. mieszkań-
ców 5,76 proc. Mniejsze przedsiębiorstwa 
ciepłownicze mają także większe trudności 
z dostępem do kapitału na inwestycje, a bez 
modernizacji rysuje się przed nimi perspek-
tywa braku dostępu do pomocy publicznej.

W raporcie zwrócono również uwagę, że 
w efekcie upowszechnienie termomoder-
nizacji będzie spadał popyt na ciepło i jeśli 

koszty stałe systemów ciepłowniczych będą 
się utrzymywać, ceny ciepła mogą wzrosnąć. 
W konsekwencji klienci mogą się odłączać 
od sieci ciepłowniczych na rzecz własnych 
źródeł ogrzewania. 

Forum Energii wskazuje też na bariery zwią-
zane dostępem do gruntu, co jest efektem 
zawiłości przepisów dotyczących planowa-
nia przestrzennego. Raport wymienia także 
niedostosowanie do zaostrzających się norm 
środowiskowych. 

Zdaniem autorów raportu, plan modernizacji 
ciepłownictwa musi być skupiony na prob-
lemach mniejszych miejscowości. Zamiesz-
kujący je odbiorcy ciepła najsilniej odczują 
regulacyjne i rynkowe wyzwania. Niezbędna 
będzie też zmiana technologii wytwarzania 
ciepła. Aby uzyskać status systemów efek-
tywnych, co jest warunkiem dostępu do 
pomocy publicznej, systemy ciepłownicze 
muszą wprowadzić kogenerację lub OZE. Ra-
port wskazuje także źródła finansowania tych 
zmian. Pieniądze można pozyskać z Fundu-
szu Modernizacyjnego, przychodów ze sprze-
daży uprawnień do emisji CO2 w ramach Eu-
ropejskiego Systemu Handlu Emisjami oraz 
z dostępnych w obecnej perspektywie finan-
sowej funduszy unijnych i krajowych. 

GUS: Niższa produkcja węgla 
kamiennego we wrześniu 
 PAP (24.10): GUS podaje, że produkcja wę-

gla kamiennego w Polsce we wrześniu 2017 r. 
spadła o 8,5 proc. w porównaniu do analo-
gicznego miesiąca roku ubiegłego i wyniosła 
5,665 mln ton - podał GUS. 

W porównaniu do sierpnia 2017 r. we wrześniu 
produkcja węgla wzrosła o 5,6 proc. W okre-
sie styczeń-wrzesień produkcja spadła o 5,9 
proc. do poziomu 49,1 mln ton. 

Optymalizacja zużycia ciepła 
w Krotoszynie
 W efekcie wdrożenia rozwiązań optyma-

lizacyjnych zaproponowanych przez Veolię 
o ponad 4 tys. GJ zmniejszyło się zużycie 
ciała w Krotoszynie.

We wrześniu 2016 roku Veolia podpisała 
z Krotoszyńską Spółdzielnią Mieszkanio-
wą i lokalnym samorządem 5-letnią umowę 
na zarządzanie energią. Kontrakt zakłada 
zmniejszenie zużycia energii w budynkach 
należących do urzędu miasta w Krotoszynie 
i spółdzielni oraz gwarancję oszczędności 
w zakresie zużycia ciepła przy zachowaniu 
komfortu dostaw ciepła. Jest to możliwe dzię-
ki zastosowaniu inteligentnych rozwiązań, 
które polegają między innymi na: optymaliza-
cji i regulacji parametrów pracy regulatorów 
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w węzłach, aby możliwe było dostosowanie 
ich do działalności w budynkach, kontroli 
parametrów komfortu cieplnego oraz mo-
nitoringu zużycia energii w taki sposób, by 
mieszkańcy otrzymywali dokładnie taką ilość 
ciepła, na jaką jest zapotrzebowanie. Dodat-
kowo, w ramach zastosowania inteligentnych 
narzędzi przeprowadzono optymalizację i re-
gulację parametrów pracy pozostałych urzą-
dzeń, dzięki czemu możliwe jest wygenero-
wanie dużych oszczędności. 

Efektem tych działań podczas jednego sezo-
nu grzewczego, trwającego od października 
2016 roku do maja 2017 roku, było ogranicze-
nie zużycia ciepła o 9,1 proc. w przypadku 
spółdzielni i 3,2 proc. w placówkach miej-
skich, czyli łącznie nieco ponad 4 tys. GJ. 
Zredukowano też o 323 tony emisję CO2. 

Wprowadzone przez Spółkę w Krotoszy-
nie rozwiązania przyniosły realne zyski dla 
klientów. Odbiorca otrzymuje konkretne ko-
rzyści w postaci oszczędności energii, co 
ma ogromny wpływ na jakość środowiska 
naturalnego oraz oszczędności w pieniądzu. 
Spółka dodatkowo bierze na siebie koszty 
całej inwestycji. 

Bursztyn Polskiej Gospodarki 2017 
dla Veolia za „Inteligentną sieć 
ciepłowniczą w Warszawie”
 W trakcie III Europejskiego Szczytu Gospo-

darczego, który odbywał się w dniach 19-20 
października 2017 roku w Siedlcach na Uni-
wersytecie Przyrodniczo-Humanistycznym 
Veolia została wyróżniona za pionierski pro-
jekt inwestycyjny „Inteligentna sieć ciepłow-
nicza w Warszawie”. Nagroda przyznawana 
jest osobom, instytucjom bądź firmom za 
szczególne działania w zakresie rozwoju 
i bezpieczeństwa polskiej gospodarki w kraju 
i zagranicą. Nagrodę przyznaje Europejskie 
Centrum Biznesu. Jest ona uhonorowaniem 
Laureatów za determinację oraz konsekwen-
cję w realizacji podjętych zobowiązań lub wy-
zwań stawianych przed nimi, z tytułu pełnio-
nego stanowiska lub przyjętej strategii firmy.

Inwestycja „Inteligentna sieć ciepłownicza” 
ma charakter pionierski, ze względu na skalę 
- warszawska sieć ciepłownicza, której Veolia 
jest operatorem, ma blisko 1800 km długoś-
ci - największa sieć ciepłownicza w Unii Eu-
ropejskiej i pokrywa 80% zapotrzebowania 
Warszawy na ciepło.

Inteligentna sieć ciepłownicza to projekt, 
którego celem jest wsparcie i udoskonale-
nie procesu zarządzania siecią ciepłowniczą 
w Warszawie. W ramach inwestycji warszaw-
ska sieć ciepłownicza została wyposażona 
w nowoczesną infrastrukturę do zdalnego 
monitorowania przesyłu ciepła oraz do op-

tymalizacji pracy sieci. Zastosowane rozwią-
zania umożliwią optymalny dobór czynnika 
grzewczego w źródłach i sterowania ele-
mentami sieci tak, aby przesył ciepła odby-
wał się z minimalnymi stratami. Odpowiedni 
dobór parametrów pracy systemu ciepłow-
niczego zapewni redukcję strat ciepła przez 
przenikanie na przesyle oraz ograniczy zu-
życie prądu przez przepompownie. Umożli-
wi też optymalizację zakupu energii cieplnej 
w źródłach. Ograniczenie strat przesyło-
wych pozwoli na zwiększenie efektywności 
energetycznej równoważne ogrzaniu ok. 5 
tys. mieszkań o powierzchni 65 mkw. Dzięki 
wdrożeniu projektu roczna emisja dwutlenku 
węgla zostanie zredukowana o 14,5 tys. ton. 
Modernizowane elementy sieci ciepłowniczej 
(przepompownie, węzły i komory) w ramach 
projektu zostały wyposażone w rozwiązania 
stworzone przez liderów rynku, tak złożone 
rozwiązanie nie było wdrażane do tej pory 
w żadnym przedsiębiorstwie ciepłowniczym.

Projekt Inteligentnej Sieci Ciepłowniczej to 
trwająca trzy lata inwestycja obejmującej 
modernizację trzech przepompowni ciepła, 
wprowadzenie nowoczesnych metod kontroli 
dla 2,5 tys. węzłów cieplnych w Warszawie, 
a także stworzenie całkowicie nowego syste-
mu dystrybucji ciepła w mieście.

Warszawska sieć ciepłownicza to dziś 4 tys. 
komór. Do modernizacji w ramach projek-
tu wytypowano 79 najbardziej kluczowych 
obiektów w całym systemie. Działania uno-
wocześniające objęły m. in. instalację czujni-
ków temperatury, ciśnienia, a także systemu 
telemetrycznego, który posłuży do monitoro-
wania parametrów pracy stołecznej sieci cie-
płowniczej.

2017 był bardzo ważny dla Grupy Veolia. 
W roku bieżącym zrealizowano dwa duże 
projekty. Pierwszy z nich zakończył się 
w marcu tego roku – „Węzły indywidualne dla 
Warszawy”. Przez 5 lat jego trwania zlikwido-
wano 111 węzłów grupowych i wybudowano 
811 węzłów indywidualnych, przybyło ok. 40 
km nowej sieci. Ta inwestycja znacząco pod-
nosi komfort życia mieszkańców przez możli-
wość indywidualnego zarządzania zapotrze-
bowaniem na ciepło i zużyciem ciepła oraz 
umożliwia dostęp do centralnego ogrzewania 
i ciepłej wody jednocześnie. Pozwoli to na za-
oszczędzenie rocznie 148.771 GJ ciepła, co 
jest równoważne ogrzaniu ok. 10 tys. ener-
gooszczędnych mieszkań o powierzchni 50 
metrów kwadratowych.
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Wyróżnienie dla PGE za budowę bloku 
Elektrociepłowni Gorzów
 W trakcie XIV Kongresu Nowego Przemy-

słu w Warszawie wręczono nagrody „Nowy 
Impuls 2017”. Jednym z laureatów jest PGE 
Polska Grupa Energetyczna, która otrzymała 
wyróżnienie za realizację bloku gazowo-pa-
rowego w Elektrociepłowni Gorzów.

PGE została wyróżniona za zakończoną w lu-
tym 2017 r. budowę bloku gazowo-parowego 
w należącej do Grupy Elektrociepłowni Go-
rzów. Dzięki wykorzystaniu gazu z polskich 
źródeł lokalnych jest to szczególna inwesty-
cja zarówno pod względem ekonomicznym, 
jak i technologicznym, wykorzystująca efek-
tywną, niskoemisyjną technologię. Nowy blok 
pozwoli utrzymać aktualną pozycję rynkową 
Elektrociepłowni Gorzów – jedynego scentra-
lizowanego producenta i dostawcy ciepła dla 
125-tysięcznego Gorzowa Wielkopolskiego.

Technologia zrealizowanego bloku gazowo-
-parowego jest technologią sprawdzoną, 
niezawodną i przede wszystkim przyjazną 
środowisku, dzięki wyraźnemu zmniejszeniu 
emisji dwutlenku siarki, tlenków azotu i py-
łów. Charakteryzuje ją także brak odpadów 
paleniskowych, wysoka sprawność wytwa-
rzania energii elektrycznej i duża niezawod-
ność eksploatacyjna.

Kontrakt na dokończenie bloku 450 MW 
w EC Stalowa Wola
 Elektrociepłownia Stalowa Wola podpisała 

kontrakt na budowę bloku gazowo-parowe-
go, który osiągnie moc ok. 450 MWe, zgodnie 
z aktualnym harmonogramem zostanie prze-
kazany do eksploatacji na koniec 2019 roku.

Prace projektowe i inżynieryjne, wspomaga-
nie inwestora w organizacji zamówień, a także 
nadzór nad pracami wymaganymi do zakoń-
czenia budowy i przekazania do eksploatacji 
bloku gazowo-parowego o mocy 450 MW 
przewiduje umowa EPCM (Engineering-Pro-
curement-Construction-Management), podpi-
sana przez Elektrociepłownię Stalowa Wola 
(ECSW) z konsorcjum, w którego skład wcho-
dzą Zakłady Pomiarowo-Badawcze Energety-
ki Energopomiar, Energoprojekt-Katowice.

Blok gazowo-parowy, który osiągnie moc ok. 
450 MWe, zgodnie z aktualnym harmonogra-
mem zostanie przekazany do eksploatacji na 
koniec 2019 roku.

W skład wybranego konsorcjum wchodzą 
Zakłady Pomiarowo – Badawcze Energetyki 
ENERGOPOMIAR sp. z o.o. z siedzibą w Gli-
wicach (Lider Konsorcjum), Biuro Studiów 
Projektów i Realizacji „ENERGOPROJEKT 
– KATOWICE” S.A. z siedzibą w Katowicach 
(Członek Konsorcjum). 

Planowaną rolą EPCM jest prowadzenie prac 
projektowych, inżynieryjnych, doradczych 
oraz zarządzanie i nadzór nad całością prac 
wymaganych dla zakończenia budowy bloku. 

Zgodnie z przyjętą formułą, rozpoczęto bu-
dowę nowego rurociągu wody chłodzącej re-
alizowanego metodą mikrotunelingu.

ECSW na bieżąco prowadzi prace konserwa-
cyjne w celu utrzymania we właściwym stanie 
dostarczonych i zabudowanych do tej pory 
urządzeń.

Dodatkowo rozszerzono zakres projektu 
o budowę rezerwowego źródła ciepła, które 
zapewni ciepło podczas postojów bloku ga-
zowo-parowego. Prace związane z przygoto-
waniem tej inwestycji są w toku.

Nowa elektrociepłownia na odpady 
z produkcji leśnej powstanie 
w Siematyczach
 W Siemiatyczach powstanie nowoczesna 

elektrociepłownia, spełniająca najwyższe 
standardy ekologiczne. Paliwem dla niej będą 
zrębki drzewne będące odpadem z produkcji 
leśnej. Zaprojektowana przez Eneris elektro-
ciepłownia znacząco poprawi warunki życia 
mieszkańców Siemiatycz.

Budowa elektrociepłowni zasilanej biomasą 
to kolejna proekologiczna inwestycja na te-
renie miasta. W trakcie realizacji jest budowa 
małej elektrowni wodnej na jazie między za-
lewami oraz farma fotowoltaiczna na ujęciu 
wody.

W każdym roku regionalne przedsiębiorstwo 
komunalne modernizuje sieć ciepłowniczą, 
a miasto w przyszłym roku dofinansuje wy-
mianę indywidualnych pieców węglowych 
oraz indywidualne instalacje solarne.

Największa korzyść z budowy elektrocie-
płowni na biomasę to zmniejszenie niskiej 
emisji szkodliwych gazów oraz pyłów emito-
wanych przez istniejące kotłownie węglowe. 
Wspomniany czynnik środowiskowy w połą-
czeniu z zachowaniem stabilności cen cie-
pła oraz zwiększeniem dochodów podatko-
wych miasta stawiają inwestycję jako mającą 
duży wpływ na polepszenie warunków życia 
mieszkańców.

Ciepło z elektrociepłowni w Siemiatyczach 
będzie dostarczane do odpowiednich punk-
tów za pomocą nowoczesnych ciepłociągów, 
a energia elektryczna o napięciu 15 kV będzie 
przesyłana podziemnym kablem elektroener-
getycznym.

Uruchomienie nowoczesnej, działającej 
w kogeneracji elektrociepłowni to wycofanie 
z użytkowania dotychczasowych, wysłużo-
nych miejskich źródeł ciepła – zlokalizowa-
nych w centrum Siemiatycz kotłowni węglo-
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wych i gazowych. Paliwo – zrębki drzewne, 
będzie pochodzić od lokalnych dostawców 
prowadzących produkcję leśną. Zachowany 
zostanie zerowy bilans dwutlenku węgla – 
przyjmuje się bowiem, że emisja do atmosfery 
ze spalania biomasy leśnej jest równoważona 
przez naturalny proces fotosyntezy. Z racji 
usytuowania instalacji, na obrzeżach Siema-
tycz, w sąsiedztwie biogazownii w oczysz-
czalni ścieków, pojazdy dowożące paliwo nie 
będą stanowić utrudnienia dla mieszkańców.

Komisja środowiska PE: 35 proc. 
konsumowanej energii w UE ze źródeł 
odnawialnych
 W 2030 roku przynajmniej 35 procent kon-

sumowanej energii w UE powinno być pro-
dukowane z odnawialnych źródeł energii, 
postuluje komisja ds. środowiska (ENVI) Par-
lamentu Europejskiego.

Europosłowie komisji środowiska w swoim 
sprawozdaniu wezwali też do ustanowienia 
przez kraje członkowskie wiążących celów 
dotyczących produkcji energii ze źródeł od-
nawialnych. Byłyby one powiązane z celem 
dla całej UE. 

Przyjęte sprawozdanie jest częścią prac nad 
rewizją unijnej dyrektywy o odnawialnych 
źródłach energii, mającej na celu dostosowa-
nie jej do celów udziału OZE w miksie ener-
getycznym na 2030 rok. Cel na 2020 r. mówi 
o 20-procentowym udziale energii odnawial-
nej w tzw. miksie energetycznym, czyli ogól-
nej strukturze produkcji i konsumpcji energii. 

• Komisja Europejska zaproponowała, by 
do 2030 r. udział energii odnawialnej wy-
nosił 27 procent i by był to cel dla ca-
łej UE. Europosłowie komisji środowiska 
chcą jednak, żeby w UE wprowadzić cele 
dla poszczególnych krajów członkowskich 
i dzięki temu osiągnąć udział w wysokości 
35 procent.

• W przyjętej propozycji posłowie chcą, aby 
udział biopaliw w całkowitej konsumpcji 
energii w transporcie drogowym i kole-
jowym do 2030 r. nie przekroczył 7 pro-
cent. Proponują również wycofywanie się 
z roślinnych biopaliw, które przyczyniają 
się do wycinania lasów na świecie. Bio-
paliwa z oleju palmowego miałyby zostać 
wycofane do 2021 r. 

• Parlamentarzyści komisji chcą również 
wprowadzenia kryteriów dla biopaliw, 
biopłynów i biomasy, co ograniczyłoby 
wycinkę lasów do ich pozyskania. 

Sprawozdanie zostało przyjęte niewielką 
większością - 32 europosłów było za, 29 było 
przeciw, a czterech wstrzymało się od głosu. 
Sprawozdanie nie jest wiążące, za wyjątkiem 

części dotyczącej kryteriów dla biomasy. 

Na 28 listopada planowane jest głosowanie 
nad sprawozdaniem dotyczącym OZE w ko-
misji ds. Przemysłu PE, która jest odpowie-
dzialna za sformułowanie stanowiska Par-
lamentu wobec projektu dyrektywy Komisji 
Europejskiej.

Rozmowy na temat reformy systemu 
handlu emisjami bez rezultatu
 Negocjacje w ramach trylogu czyli trój-

stronnych rozmów uzgodnieniowych między 
Komisją, Radą a Parlamentem Europejskim, 
które odbyły się 12 października, miały być 
ostatnimi przed osiągnięciem porozumienia 
w sprawie reformy systemu handlu emisjami. 
Estońska prezydencja w czasie nocnych ob-
rad ogłosiła jednak, że rozmowy nie zakoń-
czyły się porozumieniem.

Kością niezgody pozostaje wydatkowanie 
środków na modernizację energetyki w ra-
mach tzw. Funduszu Modernizacyjnego. To 
instrument finansowy, który ma wesprzeć 
w transformacji energetycznej kraje o wyso-
kim poziomie emisji CO2.

Parlament Europejski chce, aby limit emisji 
dla dofinansowania nowych elektrowni przez 
fundusz nie przekraczał 450 g CO2 na kWh. 
To ograniczenie, które wyklucza jakąkolwiek 
elektrownię opalaną węglem. Sprzeciwia się 
mu Rada.

Francja, Holandia, Luksemburg, Szwecja, 
Czechy i Niemcy opowiedziały się za zaka-
zem wsparcia budowy nowych elektrowni 
węglowych ze środków Funduszu Moderni-
zacyjnego.

Polska, która jest przeciwnego zdania, blo-
kuje porozumienie w sprawie ostatecznego 
brzmienia tekstu. Na początku październi-
ka Unia Europejska zaproponowała Polsce 
większą swobodę subsydiowania procesu 
przejścia na czystą energię w ramach syste-
mu handlu emisjami (ETS). Chodzi o zwięk-
szenie puli darmowych uprawnień do emisji 
dla energetyki z 40 do 60 procent oraz ela-
styczniejsze decydowanie o wydatkowaniu 
środków w ramach Funduszu Modernizacyj-
nego. W sumie ok. 8-10 mld euro na inwesty-
cje w sektor. 

Prezydencja estońska nie spodziewała się 
jednak, aby posłowie do Parlamentu przy-
jęli to stanowisko. Rada, reprezentująca 28 
państw członkowskich UE, ma zwykle ostat-
nie słowo przed Parlamentem.

Kolejna runda negocjacji w formacie zwanym 
trylogiem jest ustalona na 8 listopada.

W celu osiągnięcia porozumienia prezyden-
cja estońska najprawdopodobniej będzie 
chciała, aby głosowanie ostatecznego tekstu 

aktualności
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o Funduszu Modernizacyjnym było rozstrzyg-
nięte większością kwalifikowaną. Inną możli-
wością byłoby zaproponowanie dodatkowej 
rekompensaty dla krajów najbardziej uzależ-
nionych od węgla, ale poza Funduszem Mo-
dernizacyjnym.

Niezależnie do rozmów planowane działa-
nia nie spowodują zmniejszenia emisji CO2 
w sektorach ETS w ciągu najbliższych 13 lat, 
ponieważ spodziewane jest, że inne poczy-
nania dotyczące odnawialnych źródeł energii 
i efektywności energetycznej będą skutecz-
niejsze.

Jest to pogląd wyrażony w badaniu przepro-
wadzonym przez think tank I4CE w sprawie 
omawianych propozycji dotyczących reformy 
rynku węgla. Według autorów raportu, po-
dobnie jak w poprzedniej fazie ETS, środki 
na rzecz efektywności energetycznej i odna-
wialnych źródeł energii powinny umożliwić 
zainteresowanym gałęziom przemysłu ogra-
niczenie emisji CO2, ale cena uprawień do 
emisji jest zbyt niska, aby miała realny wpływ 
na odwrót od paliw kopalnych.

Podczas III fazy ETS (2013-2020) nagły 
wzrost udziału energii odnawialnej na rynku 
uderzył w początkowe prognozy emisji CO2, 
które okazały się zbyt wysokie, podobnie jak 
liczba uprawnień do emisji dwutlenku węgla. 
W przypadku braku koordynacji między róż-
nymi politykami błąd zostanie prawdopodob-
nie powtórzony w fazie IV (2021-2030) - prze-
konują zwolennicy skurczenia puli uprawnień.

KE wezwała Polskę do wdrożenia 
przepisów dotyczących paliw 
alternatywnych
 Komisja Europejska wezwała dziewięć 

państw UE, w tym Polskę do pełnego wdro-
żenia przepisów w sprawie infrastruktury pa-
liw alternatywnych. Wskazane państwa mają 
dwa miesiące na zgłoszenie transpozycji dy-
rektywy, w przeciwnym razie KE może skiero-
wać sprawę do Trybunału. 

Poza Polską, Komisja zwróciła się w tej spra-
wie do Bułgarii, Danii, Estonii, Francji, Litwy, 
Malty, Rumunii i Szwecji. Chodzi o imple-
mentację dyrektywy z 22 października 2014 
r. w sprawie rozwoju infrastruktury paliw al-
ternatywnych. Jej głównym celem jest stwo-
rzenie wspólnych ram szeroko zakrojonej 
rozbudowy infrastruktury paliw alternatyw-
nych w Europie. W dyrektywie określono 
minimalne wymogi dotyczące rozbudowy 
infrastruktury paliw alternatywnych, w tym 
punktów ładowania pojazdów elektrycznych 
oraz punktów tankowania gazu ziemnego 
i wodoru.

Jak podkreśla Komisja, wdrożenie tych 
przepisów ma „zasadnicze znaczenie dla 

zmniejszenia uzależnienia od transportu ropy 
naftowej, ograniczenia jego wpływu na śro-
dowisko, a tym samym wzmocnienia wiodą-
cej roli Europy w walce ze zmianą klimatu”.

Państwa członkowskie miały czas na im-
plementację regulacji do 18 listopada 2016 
r. Polska wraz z kilkoma innymi krajami UE 
zgłosiły Komisji jedynie część środków za-
pewniających transpozycję dyrektywy do 
prawa krajowego. Wskazane państwa mają 
teraz dwa miesiące na zgłoszenie Komisji 
pełnej transpozycji dyrektywy, w przeciwnym 
razie Komisja może podjąć decyzję o skiero-
waniu sprawy do Trybunału Sprawiedliwości 
UE.

Dyrektywę do polskiego prawa ma przenieść 
ustawa o elektromobilności i paliwach alter-
natywnych, której projekt przygotowało Mini-
sterstwo Energii. Projekt jest już po konsulta-
cjach publicznych. 

Parlament Europejski za zerową emisją 
gazów cieplarnianych dla UE do 2050 r.
 UE powinna mieć ambitniejsze cele klima-

tyczne; musi rozwinąć strategię „zero emisji” 
do 2050 r., a także podwyższyć swoje plany 
dotyczące zmniejszenia emisji do 2030, pod-
kreślił Parlament Europejski w rezolucji przy-
jętej w Strasburgu. 

Europosłowie wypracowali dokument 
w związku z kolejnym szczytem klimatycz-
nym (COP23), który odbędzie się od 6 do 17 
listopada w Bonn. Rezolucja jest niewiążącą 
rekomendacją dla instytucji unijnych oraz 
państw członkowskich na to spotkanie.

„Strony porozumienia klimatycznego muszą 
zrobić więcej, a nie mniej. UE również musi 
podnieść swoje ambicje”, oświadczyła wice-
szefowa grupy Postępowego Sojuszu Socja-
listów i Demokratów w Parlamencie Europej-
skim Kathleen Van Brempt.

Ze względu na to, że wszyscy uczestnicy kon-
wencji ONZ w sprawie zmian klimatu muszą 
przedstawić długoterminowe cele do 2020 
roku, europosłowie wezwali również Komisję 
Europejską do przygotowania, do 2018 roku, 
strategii zerowych emisji dla UE do 2050 r. 
Jak podkreśla PE, jej celem ma być utrzyma-
nie wzrostu temperatury znacznie poniżej 2 
stopni Celsjusza oraz wzmożone starania, 
aby wzrost temperatury nie przekroczył 1,5 
stopnia.

Nie wszystkim takie propozycje się podoba-
ją. Europosłanka PiS Jadwiga Wiśniewska 
oceniła, że porozumienie paryskie było prze-
łomowym dokumentem opartym na dwóch 
kluczowych elementach: elastycznym formu-
łowaniu własnych zobowiązań dostosowa-
nych do możliwości gospodarczych i rezyg-

aktualności
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nacji z postulatu dekarbonizacji. Tymczasem 
- jej zdaniem - postulaty PE są inne. „Niestety, 
w naszej rezolucji ten kompromis już nie jest 
postrzegany jako element niezbędny do za-
chowania równowagi między wolą ambitnego 
działania a realnymi możliwościami”, oświad-
czyła.

Z kolei Climate Action Network, czyli sieć 
zrzeszająca organizacje walczące o ochronę 
klimatu, jest zadowolona z rezolucji. „Parla-
ment słusznie uznaje, że obecny cel UE na 
2030 nie jest zgodny ze zobowiązaniami, ja-
kie UE podjęła w ramach porozumienia pa-
ryskiego”, oświadczył dyrektor CAN Europe 
Wendel Trio. Jak zaznaczył, europosłowie 
wysłali jasny sygnał, że chcą wyznaczenia 
bardziej ambitnych działań klimatycznych.

PE zaznaczył, że poczyniono niewystarcza-
jące postępy w zakresie redukcji emisji ga-
zów cieplarnianych w sektorach transportu 
i rolnictwa w odniesieniu do celów na okres 
do 2020 r. Zdaniem europosłów należy zin-
tensyfikować wysiłki, aby sektory te wniosły 
wyznaczony dla nich wkład w redukcję emisji 
do 2030 r.

Europarlament wyraził też rozczarowanie 
decyzją prezydenta USA Donalda Trumpa 
o zamiarze wycofania się z porozumienia 
paryskiego. Uznając to za krok wstecz, z za-
dowoleniem przyjął z kolei międzynarodowe 
deklaracje o pełnym wprowadzeniu w życie 
tego porozumienia.

Mimo międzynarodowej presji szanse na to, 
by Biały Dom zrewidował swą czerwcową 
decyzję o zawieszeniu udziału w porozumie-
niu, nie są jednak zbyt wielkie. Ostatnio na 
marginesie Zgromadzenia Ogólnego ONZ 
z Trumpem rozmawiał na ten temat prezydent 
Francji Emmanuel Macron. Amerykański 
przywódca podtrzymał jednak swoje stano-
wisko, że paryskie porozumienie klimatyczne 
było „krzywdzące” dla Stanów Zjednoczo-
nych.

Parlament Europejski wezwał też do podję-
cia konkretnych zobowiązań przez UE oraz 
na poziomie międzynarodowym do działań 
dotyczących finansowania. Z zadowoleniem 
przyjęty został plan zakładający uruchomie-
nie do 2020 roku 100 mld dol. na działania 
w dziedzinie klimatu w krajach rozwijających 
się. Europosłowie wskazali, że „UE musi 
w trybie pilnym zająć się przepływami finan-
sowymi przeznaczanymi na paliwa kopalne 
i infrastrukturę wysokoemisyjną”.

„Podczas planowania inwestycji oraz poży-
czek należy brać pod uwagę cel zatrzymania 
wzrostu temperatury poniżej 2 stopnie Cel-
sjusza, włącznie z odchodzeniem od paliw 
kopalnych oraz wycofywaniem się z kredy-
tów eksportowych, które stanowią zachęty 

finansowe do inwestycji w paliwa kopalne”, 
uważają europosłowie.

Parlament zwrócił też uwagę na globalny roz-
wój systemów handlu emisjami (ETS), z któ-
rych aż 18 działa na czterech kontynentach. 
W rezolucji znalazł się apel do Komisji Euro-
pejskiej o promowanie powiązań między unij-
nym systemem ETS a innymi rynkami emisji. 
Cel to zmniejszenie ryzyka ucieczki emisji 
gazów cieplarnianych (czyli przenoszenia 
się wysokoemisyjnych firm do miejsc, gdzie 
opłaty za emisję gazów cieplarnianych są niż-
sze lub nie istnieją w ogóle).

Podczas konferencji klimatycznej COP23 
w Bonn uczestnicy spotkania mają praco-
wać nad szczegółowymi zasadami wykona-
nia porozumienia paryskiego. W przyszłym 
roku szczyt klimatyczny COP24 odbędzie się 
w Katowicach, gdzie planowane jest przyję-
cie pakietu decyzji wdrażających porozumie-
nie paryskie.

aktualności
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prezentacje

Godło „Teraz Polska”
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prezentacje

25-lecie PEC

 W dniu 3 października obchodziliśmy Jubi-
leusz 25-lecie swojej działalności w Stargar-
dzie oraz 60 lat ciepłownictwa. Uroczystość 
odbyła się w Stargardzkim Centrum Kultury. 
W wydarzeniu wzięli udział zaproszeni goście, 
Marszałek Województwa oraz Wicewojewoda 
Zachodniopomorski, przedstawiciele władz 
powiatu i miasta, obecni oraz byli pracownicy 
PEC, odbiorcy ciepła, szefowie służb mundu-
rowych oraz duchowni.

Podczas Jubileuszu odbyło się wręczenie 
odznak „Za zasługi dla energetyki” nada-
nych przez Ministra Energii a wręczonych 
przez Wicewojewodę Zachodniopomorskie-
go pana Marka Subocza wraz z Prezesem 
Spółki panem Andrzejem Haftmanem, otrzy-
mali je następujący pracownicy: Mirosław 
Kotwas, Janusz Marciniak, Adam Głębocki, 
Jerzy Poznański, Zenon Duszkiewicz, Cze-
sław Kuncewicz, Stanisław Rumian, Kazimierz 
Mazurkiewicz. Wręczono również Honorowe 
Odznaki Gryfa Zachodniopomorskiego. Za-
rząd Województwa Zachodniopomorskiego 
nadał złotą Odznakę Honorową Gryfa Za-
chodniopomorskiego panu Tadeuszowi Fra-
nasowi. Wyróżnienie w postaci Srebrnego 
Gryfa Zachodniopomorskiego otrzymało rów-
nież Przedsiębiorstwo Energetyki Cieplnej 
Sp. z o.o. Odznaczenia wręczył Marszałek 
Województwa pan Olgierd Geblewicz. Zarząd 
Przedsiębiorstwa wyróżnił pracowników za 
wieloletnią pracę i służbę. Wśród nich zna-
leźli się: Grażyna Bohdanowicz, Stanisława 
Piechota, Piotr Mozer, Krzysztof Zaremba, 
Andrzej Szkolnicki, Jerzy Sobieski, Wojciech 
Bartoszek. Wyróżnienia wręczył Prezes Zarzą-
du pan Andrzej Haftman.

O jubileuszu ciepłownictwa w Stargardzie 
w powitaniu mówił Prezes PEC Andrzej Haft-
man.

Panie Marszałku, Panie Prezydencie, Pani Sta-
rosto, Szanowni Państwo !

Witam wszystkich niezwykle serdecznie na ju-
bileuszu 60-lecia ciepłownictwa w Stargardzie 
i 25lecia Przedsiębiorstwa Energetyki Cieplnej 
Sp. z o.o. Jest mi tym bardziej miło, że to pierw-
szy jubileusz, który wraz z pracownikami PEC, 
i tak znakomitymi gośćmi, celebruję. Nie będę 
Państwu przedstawiał tzw. rysu historycznego, 
bo 60 lat historii jest nie do opowiedzenia. Po-
wiem, co przez ostatnie pięć lat – „pięciolatkę” 

2012-2017 - udało się zrobić, czego udało nam 
się dokonać. 

Przede wszystkim inwestowaliśmy w ekologię, 
by technologia spalania miału węglowego jak 
najmniej zanieczyszczała środowisko, by dym 
z kominów PEC był biały … albo nie było go 
wcale. Wcale nie ma go od wiosny do jesie-
ni, poza sezonem grzewczym, kiedy to ciepłą 
wodą w kranach stargardzian jest woda ze 
źródeł geotermalnych naszego kontrahenta G-
-TERM ENERGY Sp. z o. o. Geotermia Stargard.

Żeby w sezonie grzewczym dym był biały 
i niósł ze sobą jak najmniej zanieczyszczeń, 
poczyniliśmy w tym kierunku szereg znaczą-
cych inwestycji. W latach 2012, 2015 i 2016 
zmodernizowaliśmy instalacje odpylania kot-
łów węglowych, w roku 2014 dokonaliśmy 
modernizacji układu pompowego Ciepłowni 
PEC Stargard. Wszystkie te inwestycje były 
realizowane z dofinansowaniem z Regional-
nego Programu Operacyjnego Województwa 
Zachodniopomorskiego lub z preferencyjnych 
pożyczek z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej. Całkowita 
wartość inwestycji w rozwój technologii pro-
ekologicznych wyniosła ponad 5 mln złotych. 
Skutecznie realizowaliśmy także program Cie-
pła Woda Użytkowa, czyli likwidację piecyków 
gazowych i montaż instalacji dostaw ciepłej 
wody do mieszkań stargardzian. Ilość miesz-
kań z nową instalacją to już grubo ponad 5000 
i już prawie 95% mieszkań w naszym mieście 
korzysta z ciepłej wody z PEC. Nie zapomina-
my o modernizacji węzłów cieplnych i to nie tyl-
ko na obrzeżach, ale także w samym centrum 
miasta. Modernizacja węzłów cieplnych wraz 
z instalacją ciepłej wody, to w perspektywie re-
alizacji całego programu, w latach 2012-2017, 
inwestycja w wysokości prawie 13 mln złotych.

Szanowni Państwo, to dokonania ostatnich pię-
ciu lat, ale one są tylko krokiem w kontynuacji 
tradycji postępu i rozwoju. Przed nami kolejne 
wyzwania, kolejne ekspansje, m.in. zadanie 
dotarcia z siecią cieplną do najbardziej oddalo-
nych dzielnic i osiedli miasta, także odpowiedź 
na, nieco batalistyczne, pytanie właściciela 
spółki, Prezydenta Miasta Stargard:

- Kiedy i gdzie „sforsujecie” z siecią cieplną 
rzekę Inę?

Zdajemy sobie sprawę z wyzwań i przygoto-
wujemy się do odpowiedzi na pytania i zadania 
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przyszłości. Dzisiaj świętujemy jubileusz. Gra-
tuluję wszystkim wyróżnionym odznaczeniami 
regionalnymi i branżowymi, gratuluję Przed-
siębiorstwu Energetyki Cieplnej w Stargardzie 
i jego pracownikom. To Wasze święto!

Imprezę uświetniły występy artystyczne, na 
scenie zaprezentował się zespół taneczny 
„Gest”, wokaliści: Kornelia Kosmacz, Martyna 
Pawłowska, Łukasz Brodowski z Młodzieżo-
wego Domu Kultury oraz pianista Artur Haft-
man.

prezentacje
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Zarząd PEC

Wyróżnieni odznaką „Za Zasługi dla Energetyki”
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Gratulacje w imieniu środowiska ciepłowników zrzeszonych w IGCP przekazał Bogusław Regulski – Wiceprezes Zarządu IGCP

Wyróżnieni wieloletni pracownicy przedsiębiorstwa
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Szkolenie 
Ekonomiczne
w Wiśle 4-6 X 2017 r.
relacja

Szkolenie 
Ekonomiczne
w Gdyni 11-13 X 2017 r.
relacja

 W dniach 4-6 października 2017 r. w Hotelu 
Wisła Premium w Wiśle odbyło się Szkolenie 
Ekonomiczne.

W szkoleniu zorganizowanym wspólnie 
przez Izbę Gospodarczą Ciepłownictwo Pol-
skie i Przedsiębiorstwo Komunalne THER-
MA w Bielsku-Białej uczestniczyły 53 osoby 
z przedsiębiorstw ciepłowniczych.

Program szkolenia obejmował:

• Wykład nt. „Podatek od towarów i usług 
w ciepłownictwie – aktualne problemy, 
zmiany w 2018 r.”, który przedstawił Piotr 
Kowerdej – Doradca Podatkowy, Rewolucja 
Umysłów, Łódź.

• Wykład nt. „Podatek dochodowy od osób 
prawnych, podatek od nieruchomości 
i ceny transferowe w ciepłownictwie – ak-
tualne problemy, zmiany w 2018 r.”, który 
przedstawił Dr Grzegorz Matysek – Dorad-
ca Podatkowy, Członek Zarządu, Dyrektor 
Biura Doradztwa Podatkowego, DORADCA 
Zespół Doradców Finansowo-Księgowych 
w Lublinie.

• Wykład nt. „Rachunkowość w przedsię-
biorstwie ciepłowniczym – aspekty prak-
tyczne. Zamknięcie bilansowe roku 2017”, 
który przedstawił Piotr Miotła – Z-ca Dyrekto-
ra Biura Badania Sprawozdań Finansowych 
i Innych Usług Biegłego Rewidenta, Biegły 
Rewident, DORADCA Zespół Doradców Fi-
nansowo-Księgowych w Lublinie.

Uczestnicy szkolenia mieli możliwość zwie-
dzenia Wisły.

Na zakończenie szkolenia uczestnicy otrzy-
mali certyfikaty.

 W dniach 11-13 października 2017 r. w Ho-
telu Nadmorski w Gdyni odbyło się Szkolenie 
Ekonomiczne.

W szkoleniu zorganizowanym wspólnie przez 
Izbę Gospodarczą Ciepłownictwo Polskie 
i Okręgowe Przedsiębiorstwo Energety-
ki Cieplnej w Gdyni uczestniczyło 77 osób 
z przedsiębiorstw ciepłowniczych.

Program szkolenia obejmował:

• Wykład nt. „Podatek dochodowy od osób 
prawnych, podatek od nieruchomości 
i ceny transferowe w ciepłownictwie – ak-
tualne problemy, zmiany w 2018 r.”, który 
przedstawił Dr Grzegorz Matysek – Dorad-
ca Podatkowy, Członek Zarządu, Dyrektor 
Biura Doradztwa Podatkowego, DORADCA 
Zespół Doradców Finansowo-Księgowych 
w Lublinie.

• Wykład nt. „Podatek od towarów i usług 
w ciepłownictwie – aktualne problemy, 
zmiany w 2018 r.”, który przedstawił An-
drzej Nikończyk – Członek Zarządu, Dorad-
ca Podatkowy, Kolibski Nikończyk Dec & 
Partnerzy Doradztwo Podatkowe Warsza-
wa.

• Wykład nt. „Rachunkowość w przed-
siębiorstwie ciepłowniczym – aspekty 
praktyczne. Zamknięcie bilansowe roku 
2017”, który przedstawił Dr Ernest Pod-
górski – Prezes Zarządu, Biegły Rewident, 
Zespół Biegłych Rewidentów Saldo-Kredyt 
Gdynia.

Uczestnicy szkolenia na zaproszenie OPEC 
Gdynia obejrzeli spektakl „Następnego dnia 
rano” w Teatrze Miejskim w Gdyni.

Na zakończenie szkolenia uczestnicy otrzy-
mali certyfikaty.
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Szkolenie Ekonomiczne
w Janowie Lubelskim 18-20 X 2017 r.
relacja

 W dniach 18-20 października 2017 r. w Hote-
lu DUO w Janowie Lubelskim odbyło się Szko-
lenie Ekonomiczne.

W szkoleniu zorganizowanym wspólnie przez 
Izbę Gospodarczą Ciepłownictwo Polskie 
i Przedsiębiorstwo Energetyki Cieplnej w Sta-
lowej Woli uczestniczyło 36 osób z przedsię-
biorstw ciepłowniczych.

Szkolenie otworzył Zbigniew Paleń – Prezes 
Zarządu PEC Stalowa Wola, który przedstawił 
krótką informację o PEC Stalowa Wola. 

Program szkolenia obejmował:

• Wykład nt. „Podatek dochodowy od osób 
prawnych, podatek od nieruchomości 
i ceny transferowe w ciepłownictwie – ak-
tualne problemy, zmiany w 2018 r.”, który 
przedstawił Dr Grzegorz Matysek – Dorad-
ca Podatkowy, Członek Zarządu, Dyrektor 
Biura Doradztwa Podatkowego, DORADCA 
Zespół Doradców Finansowo-Księgowych 
w Lublinie.

szkolenia, seminaria, konferencje

• Wykład nt. „Podatek od towarów i usług 
w ciepłownictwie – aktualne problemy, 
zmiany w 2018 r.”, który przedstawił Andrzej 
Nikończyk – Członek Zarządu, Doradca Po-
datkowy, Kolibski Nikończyk Dec & Partne-
rzy Doradztwo Podatkowe Warszawa.

• Wykład nt. „Rachunkowość w przed-
siębiorstwie ciepłowniczym – aspekty 
praktyczne. Zamknięcie bilansowe roku 
2017”, który przedstawiła Dr Gyöngyvér 
Takáts – Trener, współpracująca z Funda-
cją Rozwoju Rachunkowości, właściciel 
Biura Rachunkowego „Rzetelne Księgi”, 
Redaktor Merytoryczny Biuletynu Główne-
go Księgowego wydawanego przez INFOR 
Ekspert.

Uczestnicy szkolenia mieli możliwość zwie-
dzenia okolic Janowa Lubelskiego.

Na zakończenie szkolenia uczestnicy otrzy-
mali certyfikaty.

Spotkanie otworzył Zbigniew Paleń – Prezes PEC Stalowa Wola
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Informujemy, że Seminaria Regionalne 
opłatkowe w grudniu 2017 r.

planowane są w miejscach i terminach:

Szczegóły na: www.igcp.org.pl

ŚWINOUJŚCIEŚWINOUJŚCIE
Seminarium Regionalne OR Północno-Zachodni

4-5 XII 2017
Świnoujście Hotel Radisson

ŁÓDŹŁÓDŹ
 Seminarium Regionalne OR Północno-Wschodni

7-8 XII 2017
Łódź Hotel Tobaco

CHORZÓWCHORZÓW
 Seminarium Regionalne OR Południowo-Zachodni

11-12 XII 2017
Chorzów Hotel Diament Arsenal Palace

JANÓW PODLASKIJANÓW PODLASKI
Seminarium Regionalne OR Południowo-Wschodni

14-15 XII 2017
Janów Podlaski Hotel Zamek Biskupi

Patronat Honorowy nad Seminarium objął
Prezydent Miasta Biała Podlaska. 


